



LIBRARIES

UNIVERSITY OF WISCONSIN-MADISON

Peace talks (Royal Lao Government and Neo Lao Hak Xat). 1972-12

[s.l.]: [s.n.], 1972-12

<https://digital.library.wisc.edu/1711.dl/JGE6ZSFWB5V6X8K>

This material may be protected by copyright law (Title 17, US Code).

For information on re-use see:

<http://digital.library.wisc.edu/1711.dl/Copyright>

The libraries provide public access to a wide range of material, including online exhibits, digitized collections, archival finding aids, our catalog, online articles, and a growing range of materials in many media.

When possible, we provide rights information in catalog records, finding aids, and other metadata that accompanies collections or items. However, it is always the user's obligation to evaluate copyright and rights issues in light of their own use.

ຂອງ ທ່ານ ໂຊດ ເພັດລາສີ, ຮອງຫົວໜ້າຄະນະ, ຜູ້ວ່າກາບແທນ ຫົວໜ້າຄະນະ
ຜູ້ແທນ ບັນດາ ກຳລັງຮັກສາ, ໃນວາລະປະຊຸມ ເທື່ອທີ 2 (ວັນທີ 6/12/72).

ບັນດາທ່ານ,

ໃນວາລະປະຊຸມ ເທື່ອເລື້ອຍ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກສາ ກໍໄດ້ໃຫ້ຄຳເຫັນຢ່າງ
ລະອຽດ ແລະຈະເຈັ້ງພໍສົມຄວນແລ້ວ ດ້ານສະເໜີ ທີ່ຄະນະຜູ້ແທນ ເວັ້ນຂວາວຽງຈັນໄດ້ວາງອອກ ໃນ
ວາລະປະຊຸມເທື່ອທີ 1. ເບິ່ງລວມແລ້ວ, ຂໍສະເໜີ ຂອງພວກທ່ານ ໃນດ້ານພັນດານ ແມ່ນແຕກຕ່າງ
ກັນຫຼາຍ ກັບເນື້ອໃນ ຂອງວິທີການການເມືອງ 5 ຂໍ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກສາ ຄືດັ່ງພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ໄດ້ເວົ້ານາແລ້ວ ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອກ່ອນ. ໃນຕົວຈິງແລ້ວ, ກໍແມ່ນພວກທ່ານ ປະຕິເສດວິທີການການ
ເມືອງ 5 ຂໍ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຊິ່ງຢ່າງພວກທ່ານກໍໄດ້ຮັບເອົາ ເປັນພັນດານເປົ້າສາທາລະນະແລ້ວ.
ໃນຄຳເວົ້າ, ພວກທ່ານເຮັດຄືວ່າ ຕົນມີຄວາມຈິງໃຈ ຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວໂດຍໄວ, ແຕ່ເບິ່ງການ
ກະທຳຕົວຈິງແລ້ວ, ຊ້ຳພັດກົງກັນຂ້າມ. ພວກທ່ານບໍ່ພຽງແຕ່ບໍ່ອອກສູ້ ຄວາມຈິງທີ່ໂປ່ງໃຈອອກ ຢູ່
ຫນ້າຕາຂອງຫມົດທຸກຄົນ ເຊິ່ງໃຜກໍເຫັນໄດ້ທັງນັ້ນ, ແຕ່ພວກທ່ານຍັງຫາວິທີປິດເປືອນ, ບັນດາເປັນ
ດຳ, ຫຼອກລວງ ແລະ ຫນ່ວງຫນ່ວງການເຈລະຈາ ບໍ່ໃຫ້ຄົບຫນ້າໄປໄດ້.

ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນມີຄວາມຈຳເປັນ ຕ້ອງອະທິບາຍບາງຈຸດຕົ້ນ
ອີກ ເພື່ອຢືນຢັນໃຫ້ມີ ກົງກັບສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວໃນປະຈຸບັນ, ເຮັດໃຫ້ຄະນະຜູ້ແທນທັງສອງ
ຂອງພວກເຮົາ ເຫັນເປັນເອກະສັນກັນ ແລະ ບັນພັນຕາມນັ້ນ ຈຶ່ງຈະພ້ອມກັນ ຊອກຫາວິທີການແກ້ໄຂ
ບັນຫາລາວ ຢ່າງເຫບາະສົມ, ຖືກແທດກັບຕົວຈິງ ແລະ ຢ່າງຫມັ້ນຄົງດາວອອນໄດ້.

ໃນວາລະປະຊຸມຕ່າງໆທີ່ຜ່ານມາ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍໄດ້ເວົ້າຢ່າງຈະເຈັ້ງແລ້ວວ່າ ດັ່ງເຫດ
ຂອງສະພາບການເຊິ່ງດີ, ເລືອດອັນຢູ່ລາວ ແມ່ນການແຊກແຊງຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ. ເປັນ
ທີ່ຊາບກັບທົ່ວໄປແລ້ວວ່າ, ໃນເດືອນ 6 ປີມານີ້ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ດຳເນີນການແຊກແຊງ
ຮຸກຮານລາວ ບໍ່ພໍພໍບໍ່ຮ້າງແຮງ. ສະເພາະຢ່າງຢື່ງ ໃນ 6 ປີຫຼ້ານີ້, ໂດຍປະຕິບັດຕາມທິດສະດີ
ນິກເຊີບ ທີ່ແນໃສ່ເອົາຄົນລາວຂ້າຄົນລາວ, ເອົາຄົນອິນດູຈີນຂ້າຄົນອິນດູຈີນ, ເອົາຄົນອາຊີຂ້າຄົນອາຊີ,
ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ຍຸ້ງຄາມພິເສດ ຂອງພວກເຂົາຢູ່ລາວ ຂຶ້ນສະດັບສູງທີ່ສຸດ ຢ່າງບໍ່ເຊິ່ງມີນາ
ແຕກອອກ. ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ຖອກເທລຸກລະເບີດລົງໃສ່ ດິນແດນລາວທັງເວັນ ແລະ ຄືນ ຄິດ
ສະເລ່ຍແລ້ວ, ມີລະ 15-200 ໂຕນ, ເຮັດໃຫ້ເຮືອນຊານບ້ານຊອງ ໄຮ່ນາຮັ່ງສວນ ຂອງປະຊາຊົນ,
ໂຮງຮຽນ, ໂຮງຫມໍ, ວັດວາອາຮາມ ຖືກທຳລາຍເຜົາຜານຢ່າງນັບບໍ່ຖ້ອນ, ປະຊາຊົນສາມັນ, ເປັນ
ຕົ້ນແບບອື່ງ, ເດັກນັ້ງ, ຜູ້ເຮົາໄດ້ຖືກລົມຫຼາງດາງຈາກ ແລະ ຕົກທຸກໄດ້ຍາກຢ່າງແສນສາຫັດທີ່ສຸດ.
ກອງທະຫານໄທ ຈຳນວນນັບພັນຫຼາຍ ແລະ ກອງທະຫານຫຸ່ນໄຊງ່ອນ ທີ່ພວກມັນໄດ້ບຳເອົາເຂົ້ານາ
ລາວ ສົມທົບກັບກອງທະຫານຝ່າງຂວາ ແລະ ກອງກຳລັງພິເສດ ເຊິ່ງທັງຫມົດເຫຼົ່ານີ້ ຢູ່ພາຍໃຕ້ການ
ບັງຄັບບັບຊາໂດຍກົງ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ພາຍໃຕ້ການຄັ້ນກັນ ຂອງກອງທັບອາກາດ ອາເມລິກາ

ໄດ້ດຳເນີນການບຸກໂຈມຕີບຽດປັດ ເຂົ້າເຂດປັດປ່ຽ ຢ່າງລຽບຕິດ ແຕ່ເຫມືອອອດໄດ້ ດ້ວງຂະຫນາດ
 ດ່າງໆກັນ. ເມື່ອໄປຮອດບ່ອນໃດ, ພວກເຂົາໄດ້ເຂົ້ນອາຮາວີປະຊາຊົນ, ຈຸດເຂົ້າເຂົ້າເຮົາຫຼັງເລືອມ,
 ທຳລາງໂຮມາຮື້ວສວນ ສັດສາວາສິ່ງ ແລະ ໃຊ້ອຳນາດປາງປືນ ບັງຄັບເອົາປະຊາຊົນໄປເຮົາໂຮມ
 ຢູ່ໃນຄ້າງຄຸມຂັງທີ່ເອີ້ນວ່າ "ເຂດອິບພະອິບ", "ບ້ານລາມັກທີ", "ເຂດພັດທະນາ" ເຮັດໃຫ້ປະຊາ
 ຊົນ ທີ່ບໍ່ມີຄວາມສິດທັງໝົດ ຫຼ້າຍ່ຳ ຕ້ອງມີຊີວິດທຸກຍາກລຳບາກ ຢ່າງແສນສາຫັດ ແລະ ເຈັບເປັນລົມ
 ດາງ ເປັນຈຳນວນຫຼວງຫຼາງ ຍ້ອນອາວອກການກາຍກິນ ແລະ ອາດການປົ່ມປົ້ວ. ສ່ວນພວກຊາວຫມູ່
 ກໍໄດ້ຖືກບັງຄັບໄປເປັນທະຫານ ອັນໄດ້ເຮັດໃຫ້ພວກເຂົາເຈົ້າ ລົມດາງໃນສະຫນາມຮົບຢ່າງໄອ້ປະໂຫຍດ.

ໃນການດຳເນີນສົງຄາມນີ້, ສະຖານທູດອາເມລິກາ, ອົງການ ຢູ່ເສດ, ຢູ່ສິດ ແລະ ກົມ
 ສືບລາຊະການລັບ ສຸບກາງອາເມລິກາ, ໄດ້ເປັນຕົວແທນ ໃຫ້ທຳນຽບຊາວ ແລະ ທຳນຽບທ້າຍ ຢູ່
 ວິຊິດັບ, ບັງຄັບບັນຊາສົງຄາມຮຸກຮາມ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວໂດງກົງ. ກ່ຽວກັບເລື່ອງນີ້, ວົງການ
 ກຳອຳນາດອາເມລິກາເອງ, ບັນດາຫນັງສືພິມ ແລະ ສຳນັກຂ່າວສານ ຕ່າງຕາເວັນຕົກ ກໍລ້ວນແຕ່ໄດ້
 ເປີດເຜີຍ ອອກຢ່າງຈະແຈ້ງແລ້ວ. ໃນວັນທີ 10/11/76 ກະໂຕສຳນັກຖະແຫຼງຂ່າວຢູ່ສິດ ຂອງອາເມ
 ລິກາ ຢູ່ວຽງຈັນ ກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ "ກອດລີ, ທູດອາເມລິກາ ໄດ້ເປັນຕົວບັນຊາສົງຄາມຢູ່ລາວ, ກອດລີເອງ
 ເປັນຕົວຕົກລົງ ຈະໃຫ້ເຮືອບິນຍຸດທະສາດ ເບ-56 ດຸ້ມລະເບີດຫຼື ນຸ້ມ ແລະ ຖ້າເຫັນຄວນແລ້ວ ຈະ
 ດຸ້ມໃສ່ບ່ອນໃດ ?" ໃນໄຫລະເລກ ຂອງກະຊວງປ້ອງກັນປະເທດ ອາເມລິກາ ທີ່ສົງມາໃຫ້ ເອກອັກຄະ
 ລາຊະທູດ ອາເມລິກາປະຈຳລາວ ໃນວັນທີ 12/11/76 ກໍໄດ້ບອກໃຫ້ທູດອາເມລິກາ ຂຶ້ນໃຫ້ອັນທີ່
 ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານລາວ" ເລີ່ມໃຊ້ເຮືອບິນ ເບ-56 ຂອງລາວ ໄປດຸ້ມລະເບີດ ແລະ ເວົ້າວ່າ
 "ອາເມລິກາຈະໃຫ້ຫນ່ວງ "ຢັງກິທິມ" ຂອງອາເມລິກາ ທີ່ໄດ້ປະຕິບັດການດຸ້ມລະເບີດ ມາແຕ່ເລືອມ
 15/11 ແລ້ວນັ້ນ ໄປດຸ້ມດຸ້ມລະເບີດ ໃສ່ບ່ອນໃດ ທີ່ຕ້ອງຢາກ". ຕາມຂ່າວທີ່ສົງໄປຈາກວຽງຈັນ ໃນ
 ວັນທີ 12/11/76 ນີ້, ຂ່າວສານ ອາເອບເປ ຂອງຝະລັ່ງກໍໄດ້ເປີດເຜີຍວ່າ "ໃນທ້າງອາທິດແລ້ວ
 ນີ້, ກອດລີ ທູດອາເມລິກາ ພ້ອມກັບເຈົ້າໜ້າທີ່ອາເມລິກາຫຼາງຄົນ ພວມຢູ່ປາກເຊ ເພື່ອວາງແຜນ
 ການ ບຸກໂຈມຕີປັດເອົາ ປາກຊອງ, ເລົາງາມ, ສາລະວັນ ແລະອັດຕະປື". ຫນັງສືພິມ ໄປສະສົ
 ໂລກ ຂອງອາເມລິກາ ສະບັບວົງວັນທີ 14/11/76 ກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ "ເຊອິອາ" ໄດ້ຄວບຄຸມ ກອງ
 ທະຫານປັດລັບທັງຫມົດ, ທັງເປັນທີ່ເປີກສາ ໃຫ້ແກ່ກອງບັນຊາການສູງສຸດ ຂອງລັດຖະບານ ລາວ
 (ຫມາຍເຖິງ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ).

ບັນດາໂທດກຳຮຸກຮາມ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢູ່ລາວເຮົາໃນເກືອບ 60 ປີນານີ້, ບໍ່
 ພຽງແຕ່ໄດ້ຖືກກ່າວປະນາມ ແລະ ລົງໂທດຢູ່ລາວເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ຍັງໄດ້ຖືກກ່າວປະນາມ ແລະ ຕັດສິນ
 ລົງໂທດຢູ່ໃນໂລກ ຢ່າງຕໍ່ຕ້ານທີ່ສຸດ, ເຊັ່ນ ໃນຄຳຕັດສິນ ຂອງສານແບກຕະລັງຈຸດເຊນ ເຊິ່ງແມ່ນ
 ສານສາກົນ ຕັດສິນອາເມລິກາ ຜູ້ເປັນອາຊະຍາກອນ ສົງຄາມຮຸກຮາມອິນດູຈີນ ທີ່ໂຮມປະຊຸມກັນຢູ່
 ເມືອງ ໂຮຊະກິນ (ປະເທດ ດານມາກ) ໃນທ້າງເດືອນ 11/76 ນັ້ນ, ກົມຕອນຂຽນວ່າ "ປະຊາ
 ຊົນລາວ ໄດ້ຕົກຢູ່ໃນສະພາບສົງຄາມ ກໍຍ້ອນວ່າ ອາເມລິກາຂະບາງສົງຄາມຮຸກຮາມ ເຂົ້າຕີນແຜນ
 ລາວໂດງກົງ", ເຮືອບິນຂອງອາເມລິກາ ໄດ້ຍິງທຳລາງຢ່າງຮ້າງຮ້າງ ໃສ່ປະຊາຊົນລາວ, ສ້າງ

ຄວາມສຽງຫຼາງ ລືມຕາງຢ່າງຫຼວງຫຼາງ ໃຫ້ເຂົາເຈົ້າ". ໃນຄະແຫຼງການ ຂອງຄະນະກຳມະການ
ສາກົນ ສົບສວນໂທດກຳ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ອິນດູຈີນ ທີ່ໂຮມປຣະຊຸມຢູ່ບະເລອນ ອົດສະໂຕລີ (ເມືອງຫຼວງ
ຂອງປະເທດ ນອກແອ) ເມື່ອທ້າງເດືອນ ໒/໑໙໗໑ ທີ່ເລີ້ວ, ກົມຕອບເວົ້າວ່າ"... ຄະນະກຳມະ
ການ ສົບສວນສາກົນ ສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ຢ່າງຖືກຕ້ອງວ່າ ສົງຄາມຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ອິນດູຈີນ ແມ່ນການ
ທຳລາງ ເຊື້ອຊາດ".

ພາງໃດ້ການຕອບຄອງ ຂອງອາເມລິກາ, ເຂດກວດກາຂອງ ຝ່າງຂວາວຽງຈັນ ໄດ້ກາງ
ເປັນຫົວເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່ ຂອງອາເມລິກາຢ່າງສິ້ນເຊີງ. ເມື່ອເບິ່ງຮູບນອກ ຄືວ່າມີຄວາມາະເລີນ
ຮຸ່ງເຮືອງ, ແຜ່ເນື້ອແທ້ ແມ່ນຄວາມສິວິໄລແບບປອມແປງ. ມີແຜ່ຕົ້ນກຳນົດບັນທຸງໜຶ່ງ ຜູ້ອອນເປັນລູກ
ມີໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາເທົ່ານັ້ນ ທີ່ໄດ້ຮັບຄວາມສຸກ ແລະ ລ້ຳລວງຈາກການຊ່ວຍເຫຼືອຂອງ ອາເມ
ລິກາ; ສ່ວນຊີວິດການເປັນຢູ່ ຂອງຂ້າລາຊະການ, ທະຫານທຳຫຼວດ ແລະ ປະຊາຊົນທົ່ວໄປ ຈຳນວນ
ຫຼວງຫຼາງນັ້ນ ພັດນັບມື້ນັບຕົກຕ່ຳ ປົ່ນເລື້ອຍ, ຫາເຂົ້າກິນກຳຢ່າງແສນທຸກທໍລະນານ. ພວກເຂົາເຈົ້າ
ຖືກປ່າບປາມນາບອູ່ ປັບໃໝໃສ່ໂທດ, ບັນເສີນສົງ, ອານາຈັດກົມຄົມທີ່ສຸດ. ເສດຖະກິດໃນເຂດ
ຄວບຄຸມຂອງຝ່າງຂວາ ວຽງຈັນ ໄດ້ຂຶ້ນກັບອາເມລິກາ ແລະ ບໍລິດານຂອງເຂົາ ຄືປະເທດໄທຢ່າງສິ້ນ
ເຊີງ. ວິທີດຳເນີນຊີວິດແບບເນົ່າເຫມັ້ນ ແລະ ຊົ່ວຊ້າ ຂອງອາເມລິກາ ໄດ້ຮັບຄະໜຽງຢ່າງກ້ວາງ
ຂວາງ ແຜ່ຕົວເມືອງຮອດ ຊົນນະບົດ ເຮັດໃຫ້ສິດສອງປະເພນີ, ຄຸນຄ່າສິນທຳອັນດີງາມ ຂອງຊາດເຮົາ
ຖືກເຊື້ອມໂຊມ.

ພາງແຕ່ເອົາຫຼັກຖານບາງຢ່າງ ມາພິສູດຕົ້ມ ກໍຍັງເຫັນໄດ້ຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ ແມ່ນຈັກກະພັດ
ອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ຮຸກຮານລາວ. ພວກເຂົາໄດ້ທຳລາງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກົງກັບລາວ ແລະ
ຢຽບຢຳ ເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ຄວາມເປັນກາງ ແລະ ຕືນແຜ່ນດິນ ອັນຄົບຖ້ວນຂອງລາວ ຢ່າງ
ຮ້າງແຮງທີ່ສຸດ. ແຕ່ບ່າມນັ້ນ ໃນອາລະປະຊຸມຫຼາງຄັ້ງ ທີ່ຜ່ານມາ, ຄະນະຜູ້ແທນ ຝ່າງຂວາວຽງຈັນ
ກໍໄດ້ອອກແຮງປະຕິເສດ ແລະ ປົກປິດ ໃຫ້ແກ່ການຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວດັ່ງກ່າວ.
ດັ່ງນັ້ນ, ຖ້າຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວ, ກົມແຕ່ ເສັ້ນທາງວຽວເຮົາ ອາເມລິກາຕ້ອງຢຸດເຊົາ ທຸກການ
ແຊກແຊງຮຸກຮານ ຂອງເຂົາຢູ່ລາວ, ກ່ອນອັນ ຢຸດເຊົາການດຶ້ມລະເບີດ ໃນທົ່ວດິນແດນລາວ, ຕ້ອງ
ເລົາລົບ ສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກົງກັບລາວ, ເລົາລົບ ເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ຄວາມເປັນກາງ
ແລະ ຕືນແຜ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນຂອງລາວ. ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ກໍຕ້ອງຮັບຮູ້ຄວາມຈິງ ກົງກັບ
ການຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢູ່ລາວ ແລະ ຕ້ອງປະລະນະ ໂຍບາງເດີນຕາມອາເມລິກາ.
ບັນຫາພາງໃນຂອງລາວ ຕ້ອງແນ່ນຢ່າງລາວທີ່ກົງວິ້ງຂອງ ແກ້ໄຂນຳກັນ ໂດຍອີງໃສ່ສະພາບການຕົວ
ຈິງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ແລະ ບັນການແຊກແຊງຂອງອາເມລິກາ.

ກົງກັບອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍໄດ້ໃຫ້ຄຳອະທິບາຍຢ່າງຈະແຈ້ງ
ສົມຄວມແລ້ວວ່າ ອັນນັ້ນ ບໍ່ແມ່ນລັດຖະບານປະສົບຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ມີ ຝ່າງ ເພາະລັດຖະບານດັ່ງ
ກ່າວ ໄດ້ຖືກພວກຂວາຈັດ ລຸກມືອາເມລິກາ ໂຄ່ນລົ້ມໄປແລ້ວ ດ້ວຍການລັດຖະປະຫານວັນທີ ໑໙/໔/໒໑
ແລະ ຜ່ານການຕັດແປງ ໕ ເທື່ອ ອຳນາດການປົກຄອງດັ່ງກ່າວ ກໍໄດ້ປ່ຽນທາດເປັນເສື້ອກຸ້ມ ບໍ່ນັບນັບ
ປະຕິການ ເພື່ອຍັບໃຊ້ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ, ໄດ້ສ້າງໂທດກຳອິນທານັກທນວງຕໍ່ປະຊາຊົນລາວ

ແລະບໍ່ເປັນຕົວແທນ ໃຫ້ໃຜໄດ້ ບອກຈາກເປັນ ຕົວແທນໃຫ້ກຸ່ມ ນິຍົມອາເມລິກາ ເທົ່ານັ້ນ. ໃນຕົວຈິງ, ໃນ ໘ ປີກ່ອນ ຫຼັງຈາກ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລາມີ ໄດ້ໂຕນລິນລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ ກໍ່ແມ່ນ ໘ ປີກ່ອນ ທີ່ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ທະວີ ສົງຄາມຮຸກຮານລາວ ຢ່າງເປີດແປບ ແລະ ຮ້າງແຮງທີ່ສຸດ ແລະກໍ່ແມ່ນ ໘ ປີກ່ອນ ທີ່ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໄດ້ກາງເປັນເລື່ອງນີ້ ຮັບໃຊ້ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ ຢ່າງເອົາການເອົາງານທີ່ສຸດ. ເມື່ອເບິ່ງທາງດ້ານຜູ້ ການຈັດຕັ້ງ, ສວນປະກອບ ແລະ ນະໂຍບາຍການເມືອງຂອງມັນ ກໍ່ບໍ່ແມ່ນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງ ຊາດ ມ່ ຝ່າງຈັກດີ. ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ເຈັດແນວໃດ ພວກທ່ານຍັງຈະອ້າງຕົນວ່າ ເປັນຕົວແທນ ໃຫ້ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງໄດ້. ອີກຄັ້ງໜຶ່ງ ທີ່ຢັ້ງຢືນຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ ອຳນາດການປົກ ຄອງວຽງຈັນປະຈຸບັນ ບໍ່ແມ່ນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງນັ້ນ, ກໍ່ຄື ໃນວາລະປະຊຸມເມື່ອວັນ ທີ່ ໒໘/໑໑/໗໒ ນີ້, ພວກທ່ານໄດ້ເວົ້າວ່າ ຖ້າບໍ່ຢາກເອີ້ນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ ກໍ່ ໃຫ້ເອີ້ນ ລັດຖະບານຊື່ໆ ກໍ່ໄດ້. ດັ່ງນັ້ນ, ພວກທ່ານເອງກໍ່ບໍ່ຮູ້ຢູ່ວ່າ ມັນບໍ່ແມ່ນ ລັດຖະບານປະ ສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ ມັນບໍ່ມີຄວາມເປັນຈິງ, ມັນດັ່ງແມ່ນເລື່ອງບັນເຮງຂຶ້ນ ແລະເອີ້ນກັນຊື່ໆ. ຖ້າ ແມ່ນເລື່ອງຈິງແລ້ວ ບໍ່ຫອນຈະປຸງແປງໄດ້, ແລະ ບໍ່ຫອນຈະເອີ້ນແນວໃດກໍ່ໄດ້. ແຕ່ບ່ານນັ້ນ, ພວກ ທ່ານ ກໍ່ຍັງກຸ່ມເອີ້ນມັນວ່າ ແມ່ນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ, ແລະ ພວກທ່ານກໍ່ຍັງຊຸມຊົນ ໃຫ້ກຳລັງຮັກຊາດ ເອົາຕົວເຂົ້າມາຮວມ ໃນກົງຈັກປົກຄອງວຽງຈັນ ເລື່ອງນີ້ຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດ ອາເມລິກາດັ່ງກ່າວ. ອັນນັ້ນ, ເປັນໄປບໍ່ໄດ້ ຢ່າງເດັດຂາດ ຕື່ນຕົວພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ເວົ້າມາ ຫຼາຍເທື່ອແລ້ວ. ມັນແມ່ນ ພວກທ່ານມີເຈດຕະນາ ຢາກເຈລະຈາ ໃນທ່າແຮງ, ຢາກຫນີໃຫ້ ຝ່າງ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຕ້ອງຮັບເອົາເງື່ອນໄຂ ອັນບໍ່ເປັນທຳ ຂອງພວກທ່ານ. ພວກທ່ານຢາກສອງ ໃຊ້ ການເຈລະຈາ ເພື່ອຍາດເອົາ ສິ່ງທີ່ພວກທ່ານ ບໍ່ສາມາດຍາດເອົາໄດ້ ໃນສະຫນາມສິບ. ແຕ່ ຄວາມໃຝ່ຢັນແບບລົມໆແລ້ງໆ ອັນຢາກສະຈາກມຸນຄວາມ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ຈະບໍ່ຍັງເກີດຕົນຫນຶ່ງ ໃຫ້ແກ່ພວກ ທ່ານເລີຍ. ເມື່ອເບິ່ງທົ່ວໄປແລ້ວ ກໍ່ເຫັນໄດ້ຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ ຄະນະຜູ້ແທນ ຝ່າງຂວາວຽງຈັນ ໄດ້ ດັ່ງແກ້ງປະຕິເສດ ສະພາບການຕົວຈິງ ທຸກຢ່າງ, ອັນເປັນອຸປະສັກ ຢ່າງໃຫຍ່ໃຫ້ແກ່ການ ແກ້ໄຂ ບັນຫາ ບ້ານເມືອງຂອງເຮົາ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນ ມັນໄດ້ເປັນສິ່ງກົດຂວາງ ບໍ່ໃຫ້ກອງປະຊຸມ ຂອງ ພວກເຮົາຄົບຫນ້າໄປໄດ້.

ດ້ວງ ເຫດນີ້, ຄະນະຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຈຶ່ງຂໍສະເໜີໃຫ້ຄະນະຜູ້ແທນ ຝ່າງຂວາ ວຽງຈັນ ຈຶ່ງຈິງໃຈຍິນຍອມຮັບຮູ້ບັນດາຈຸດພິເສດ ແຫ່ງສະພາບການຕົວຈິງຂອງບ້ານເມືອງ ເຮົາໃນ ປະຈຸບັນ, ແລ້ວຕົກຢູ່ຢ່າງຈັກແນ ກ່ຽວກັບບັນຫາຕ່າງໆ ໃນວິທີການ ໆ ເມືອງ ໕ ຂໍຂອງບັນດາກຳ ລັງຮັກຊາດ ທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ອະທິບາຍລະອຽດ ໃນວາລະປະຊຸມຄັ້ງວັນທີ່ ໑໗/໑໐/໗໒ ນັ້ນ.

ການທີ່ຄະນະຜູ້ແທນຝ່າງຂວາວຽງຈັນ ໄດ້ສະເໜີບັນຫາ ເປີກສາຫາລື ບັນດາຂໍສະເໜີ ໃນວິທີການ ການເມືອງ ໕ ຂໍ ຂອງຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ໃນວາລະປະຊຸມ ເທື່ອທີ່ ແລ້ວນີ້, ຖ້າເລື່ອງນັ້ນຫາກເປັນຄວາມປະສົງ ຂອງພວກທ່ານແທ້ ກໍ່ເປັນການດີ, ແຕ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍ່ປະຫຼາດໃຈ ໃນການທີ່ຝ່າງຂວາວຽງຈັນ ຢາກພິຈາລະນາ ແຕ່ບັນຫາການທະຫານ ໂດຍແຍກອອກຈາກ ບັນຫາການເມືອງ; ທວງໃຫ້ພິຈາລະນາການປຸງອົງ, ຖອນກອງທະຫານຂອງຕ່າງປະເທດ, ແຕ່ຊ້າພັດ

ບໍ່ແດດ້ອງ ເຖິງການພິຈາລະນາ ການສ້າງຕັ້ງ ສະພາ ປະສົມການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານ ປະສົມ
ແຫ່ງຊາດອຸດໜຸ່ມ ເຊິ່ງ ຝ່າຍກຳລັງຮັກຊາດ ໄດ້ສະເໜີ ແລະອະທິບາຍ ຢ່າງກະຈ່າງແຈ້ງ ຫລາຍເທື່ອ
ແລ້ວ, ພ້ອມທັງໄດ້ຊີ້ແຈ້ງ ເຫດຜົນອັນເຫນາະສົມ ແລະບັນດາພື້ນຖານ ອັນສົມເຫດສົມຜົນ ໃຫ້ແກ່ການ
ສ້າງຕັ້ງອົງການ ທັງສອງດັ່ງກ່າວ. ອົງການທັງສອງນີ້ ເປັນອົງການຈັດຕັ້ງການເມືອງ ມັນພົວພັນ ແລະ
ອັນຊຸມຊື່ຫນຸ່ມ ເຊິ່ງກັບແລະກັນ ເພື່ອຮັບປະກັນ ຮັກສາສັນຕິພາບ ແລະປະຕິບັດ ຄວາມຖືກຕ້ອງ ປອງດອງ
ຊາດ ໃນເງື່ອນໄຂ ປະຫວັດສາດ ທີ່ບາບເມືອງ ແລະຊາດເຮົາ ຖືກສົງຄາມຮຸກຮານ ແລະຖືກແບ່ງແຍກ
ຢ່າງຮ້າຍແຮງ ໃນປະຈຸບັນນີ້.

ເມື່ອຄວາມຈຳເປັນ ທີ່ຈະຕ້ອງຊີ້ອອກວ່າ ວິທີການການເມືອງ ວິ ຈ ັ ນ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ
ເປັນລະບົບອັນດຽວ ທີ່ລວມມີ ສອງບັນຫາ ຄື ການທະຫານ ແລະການເມືອງ ທີ່ບໍ່ອາດຈະແຍກ ອອກຈາກ
ກັນໄດ້, ບໍ່ອາດຈະ ພິຈາລະນາພຽງແຕ່ບັນຫານີ້, ແລ້ວບໍ່ພິຈາລະນາບັນຫາອື່ນ; ບໍ່ອາດຈະແກ້ໄຂ ພຽງ
ແຕ່ບັນຫາຢູ່ເຊົາການຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ, ຢູ່ເຊົາສົງຄາມ, ພື້ນຜູ້ອະທິປະໄຕ ຂອງ
ຊາດເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ພັດບໍ່ແກ້ໄຂບັນຫາ ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ, ແລະເອກະພາບແຫ່ງຊາດ. ເປັນຕົ້ນ
ແນ່ນບັນຫາຈັດຕັ້ງ ສະພາ ປະສົມການເມືອງ ແລະລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ຊື່ວ່າອຸດໜຸ່ມ ເຊິ່ງເປັນ
ອົງການຈັດຕັ້ງອັນຈຳເປັນ ເພື່ອປະຕິບັດບັນດາ ບັນຫາ ທີ່ໄດ້ກ່າວມາ ລະຫວ່າງຝ່າຍທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ກ້າວເຖິງ
ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ຢ່າງຫນັ້ນຄົງ ດາວຂນ.

ປະເທດເຮົາມີ ສອງເຂດ, ສອງອຳນາດການປົກຄອງ, ສາມກຳລັງການເມືອງ ແລະກຳລັງປະ
ກອບອາວຸດ, ເພາະສະນັ້ນ ແກ້ໄຂບັນຫາການເມືອງ ໃຫ້ຖືກກັບສະພາບການຕົວຈິງ, ແນ່ນຈຳເປັນທີ່ສຸດ
ເພື່ອສ້າງພື້ນຖານ ອັນສະດວກ ໃຫ້ແກ່ການແກ້ໄຂການຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ, ໃນນັ້ນ ມີບັນຫາການ
ທະຫານໄປພ້ອມ. ກ່ຽວກັບວິທີການການເມືອງ ວິ ຈ ັ ນ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເຊິ່ງພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ໄດ້ອີກຂຶ້ນ ແລະອະທິບາຍ ໃນວາລະປະຊຸມຕ່າງໆ ທີ່ຜ່ານມານັ້ນ, ຖ້າຝ່າຍວຽງຈັນ ຫາກຍັງບໍ່ທັນ ພິຈາ
ລະນາ ຢ່າງລະອຽດ ຖີ່ຖວນ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍກ່າວໂດຍຫຍໍ້ ກ່ຽວ
ກັບບັນດາ ບັນຫາ ອັນພື້ນຖານ ຂອງ ວິທີການການເມືອງ ວິ ຈ ັ ນ ດັ່ງນີ້ :

ອາເມລິກາ ໄດ້ທຳລາຍ ສັນຍາເຊີແບວ ກ່ຽວກັບລາວ, ໂຄ່ນລົ້ມ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ
ທັງສອງອຸດ ແລະດຳເນີນການແຊກແຊງ ຮຸກຮານລາວ ດ້ວຍທຸກຮູບການ, ກໍ່ສົງຄາມທຳລາຍ ປະເທດເຮົາ
ແລະຝ່າຍອາວຽງຈັນ ໄດ້ເຮັດຕາມຄຳສັ່ງ ແລະການຫນີບຶດ ຂອງອາເມລິກາ ແລ້ວເຮັດໃຫ້ ອຳນາດ
ການປົກຄອງວຽງຈັນ ກາຍເປັນເຄື່ອງມືຮີບໄຊ້ ທຸກກິນອຸບາງ ແລະແຜນການຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ.
ເພາະສະນັ້ນ, ເພື່ອແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ຝ່າຍອາວຽງຈັນ ຕ້ອງຕັ້ງຫນ້າ ຕອບສະຫນອງ ບັນຫາຕ່າງໆ
ອັນຄືບດວນ ດັ່ງລຸ່ມນີ້ :

໑/- ອາເມລິກາ ຕ້ອງຢຸດເຊົາ ສົງຄາມຮຸກຮານລາວ, ຢຸດເຊົາການຖິ້ມລະເບີດ, ຢຸດເຊົາ
ທຸກການເຄື່ອນໄຫວ ທາງທະຫານ ແລະການກ່ຽວພັນທາງທະຫານ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ; ຕ້ອງຖອນທີ່
ເປີກສາ, ພະນັກງານທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ບັນດາປະເທດລິດວານຂອງ ອາເມລິກາ, ກອງ
ທະຫານຫຼວງ ແລະ ທະຫານນອກລະບຽບ ຂອງໄທພ້ອມທັງອາວຸດ ຢູ່ໃຫຍ່ປະກອບສົງຄາມອື່ນໆ ຂອງ

ອາເມລິກາ ອອກຈາກລາວໃຫ້ຫມົດ; ຕ້ອງລົບລ້າງທຸກການຈັດຕັ້ງ ການທະຫານ ແລະ ເຄິ່ງທະຫານ ຂອງ
ອາເມລິກາ ແລະ ຂອງໄທຢູ່ລາວ, ຍຸບເລີກກອງກຳລັງພິເສດ ເຊິ່ງແມ່ນອາເມລິກາ ເປັນຕົ້ນຈັດຕັ້ງ ລ້ຽງ
ເກືອ ແລະ ບັນຊານັ້ນ ໃນທັນທີ; ຕ້ອງລົບລ້າງທຸກຖານທັບ, ທຸກພັນຖານການທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ
ແລະ ຂອງໄທຢູ່ດິນລາວ; ຕ້ອງຢຸດເຊົາ ການໃຊ້ຖານທັບ ແລະ ທຸກກຳລັງຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ປະເທດ
ໄທ ແລະ ກອງທະຫານໄທ ເພື່ອແຊກແຊງຮຸກຮານລາວ; ອາເມລິກາຕ້ອງຮັບຜິດຊອບຢ່າງສົມເຊີງ ກ່ຽວ
ກັບຄວາມເສຍຫາຍ ແລະ ການນຳໆເພທັງຫມົດ ຍ້ອນສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາທີ່ໄດ້ກຳນົດຢູ່ລາວ
ໃນຫຼາຍປີມາ.

ອັນນັ້ນ ແມ່ນ ເບື້ອງໃນດັບຕໍ່ ແລະ ຫຼັກຫມັ້ນລາງລະອຽດ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກ່ຽວກັບ ບັນຫາ
ການທະຫານ ທີ່ໄດ້ສະເໜີຕັ້ງແຕ່ຕົ້ນມາແລ້ວ, ຢ່າງພວກທ່ານ ມີຄວາມເຫັນແນວໃດ ?

6/- ເພື່ອຮັກສາ ສັນຕິພາບ ແລະ ກ້າວເຖິງຂັ້ນ ປະຕິບັດຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະ
ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ, ໃນເວລາຈັດຕັ້ງ ໃຫ້ມີການຈັດຕັ້ງ ການເລືອກຕັ້ງ ທີ່ໄປຢ່າງເສລີພາບ ປະຊາທິ
ປະໄຕແທ້ຈິງ ເພື່ອເລືອກຕັ້ງສະພາ ແລະ ສ້າງຕັ້ງ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ເປັນທາງການຂັ້ນນັ້ນ,
ສະເພາະຫມັ້ນ ເພື່ອບໍລິຫານວຽກງານຂອງບ້ານເມືອງ ບັນດາຢ່າງທຸກໆຂອງ ຕ້ອງຕົກລົງກັນສ້າງຕັ້ງ
ສະພາປະສົມການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ຊຸດໃຫມ່ຂຶ້ນ ໂດຍມີໂຄງຮ່າງການ
ຈັດຕັ້ງ, ພາກສ່ວນປະກອບ ແລະ ຫນ້າທຳອິດ ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ໄດ້ວາງອອກ ໃນວາລະປະຊຸມຄັ້ງຄັ້ງທີ່ 10-11-12 ນັ້ນ, ຢ່າງພວກທ່ານ ມີຄວາມເຫັນແນວໃດ ?

ອັນນັ້ນ, ແມ່ນ 6 ບັນຫາພັນຖານ ໃນ 6 ດ້ານ ການທະຫານ ແລະ ການປົກຄອງການເມືອງ
ຂອງບັນຫາລາວ, ພວກເຮົາ ຈຳເປັນຕ້ອງພ້ອມກັນຄົ້ນຄວ້າ ແລ້ວພ້ອມກັນແກ້ໄຂ. ມັນເປັນທຳ
ມະດາຢູ່ວ່າ, ເພື່ອສ້າງເງື່ອນໄຂອັນສະດວກໃຫ້ແກ້ ບັນດາຢ່າງ ປະຕິບັດສັນຍາຕ່າງໆ ທີ່ຈະໄດ້ຕົກລົງ
ກັນ, ຢ່າງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກໍໄດ້ວາງບັນດາຫຼັກການ ຂອງບັນຫາຢຸດເຊົາ ການຮົບເລວກັນ ອອກ
ຢ່າງລະອຽດ ໃນຂໍ້ 5 ຂອງວິທີການການເມືອງ 5 ຂໍ້ຂອງຕົນ. ບັນຫານີ້ ກໍຈະໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂໄດ້
ໄວ ໃນເມື່ອ 6 ບັນຫາອັນຮີບລວມດັ່ງກ່າວຂ້າງເທິງນີ້ ຫາກໄດ້ຮັບການຕອບສະຫນອງຢ່າງຕັ້ງຫມັ້ນ ຈາກ
ຝ່າຍລາວໆຈັນ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍສະເໜີ ໃຫ້ຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍລາວໆຈັນ ຈົ່ງຄົ້ນຄວ້າ ຢ່າງລະ
ອຽດດຸດລວມອີກ ກ່ຽວກັບວິທີການການເມືອງ 5 ຂໍ້ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ແລ້ວຕອບດ້ວຍຄວາມຕັ້ງຫມັ້ນ,
ດ້ວຍທິເຈດະນາດີ, ບໍລິກິດລ້ຽວ, ບໍ່ຫຼົບຫຼີກ ຫຼື ຕັ້ງໃຈບິດເບືອນ ບັນດາຄວາມເປັນຈິງ ແຫ່ງປະ
ຫວັດສາດ ຂອງລາວ, ບໍ່ຕັ້ງໃຈປະຕິເສດ ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ໄດ້ອະທິບາຍມາຫຼາຍເທື່ອແລ້ວ, ເພາະວ່າ ອັນນັ້ນ ແມ່ນພັນຖານ ພາວະວິໄສ ເພື່ອພິຈາລະນາ ແລະ
ແກ້ໄຂບັນຫາຕ່າງໆ ຂອງບ້ານເມືອງ. ຕົ້ນຕໍແມ່ນແນວໃດ ພັນຖານສັນຕິພາບ, ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ
ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ບັນພັນຖານການ ປົກຄອງບັນຖານ ບັນດາສິດພັນຖານແຫ່ງຊາດ ແລະ ການ
ຮັບປະກັນສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນ.

ບັນດາທ່ານ,

ຝ່າຝ່າ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເວົ້າມານີ້, ແມ່ນເນື້ອໃນໃຈຄວາມ ຂອງວິທີການການເມືອງ ຕໍ່ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ, ແມ່ນສະພາບການຕົວຈິງ ຂອງບ້ານເມືອງເຮົາ ແລະ ກໍແມ່ນວິທີອັນເໝາະ ສົມທຽບ ສຳລັບແກ້ໄຂ ສະພາບການ ຂອງລາວ ໃນປະຈຸບັນ. ອັນນີ້, ແມ່ນຫລັກຫມັ້ນ ແລະ ນັ້ນໃສ ໃຈຈິງ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ. ຖ້າພວກທ່ານ ຫາກມີຄວາມຫວັງດີ ຢາກພ້ອມກັນ ກັບ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ແກ້ໄຂບັນຫາ ບ້ານເມືອງເພີ່ມ, ພວກທ່ານ ກໍຄວນຮັບຮູ້ຄວາມຈິງ ດັ່ງກ່າວ ແລະ ຄວນປະລະ ຄວາມຢື່ນຢັນ ທີ່ຢາກເຈລະຈາ ໃນທ່າແຮງ, ປະລະ ທ່າທີອັນບໍ່ສະເໝີພາບ, ເປັນຕົ້ນ ແມ່ນ ຕ້ອງປະລະການ ທີ່ພວກທ່ານ ຊຸກຊີ ເອົາຊື່ ແລະ ຄານະ ຂອງລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດ ບໍ່ ຢ່າ ມາເຈລະຈາ ກັບ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ພ້ອມນັ້ນ ກໍຮັບຮູ້ ຊື່ ແລະ ຄານະ ຄະນະຕັ້ງແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກ ຊາດ ຢ່າງຖືກຕ້ອງ, ແກ້ໄຂທຸກຢ່າງ ທີ່ພວກທ່ານກໍຄິນ ໃນກອງປະຊຸມ ແຕ່ຜ່ານດັ່ງ ຢ່າງບໍ່ຖືກຕ້ອງ ຕາມລະບຽບການ ເຊິ່ງ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ທັກທັງ ມາຫລາຍເທື່ອແລ້ວ. ທັງນີ້ ກໍເພື່ອເປັນການ ຊຸກຍູ້ ໃຫ້ກອງປະຊຸມ ຂອງພວກເຮົາ ເຂົ້າໄປຫາເນື້ອໃນ ອັນເທັດຈິງ ຂອງມັນ, ແລະ ສ້າງບັນຍາກາດ ອັນສົດໃສ ໃຫ້ແກ່ກອງປະຊຸມ ຂອງພວກເຮົາ ເຮັດໃຫ້ມັນ ຄົບຫນ້າໄປ ໂດຍສະເລ່ຍ, ຈົນກ້າວເຖິງ ອັນຕົກລົງກັນໄດ້ ເພື່ອພົ້ນຜູ້ ສັນຕິພາບ ແລະ ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ຄົບໃຫມ່, ຕອບສະຫນອງ ຄວາມມຸ່ງມາດ ປາດຖະໜາ ອັນແຮງກ້າ ແລະ ຄວາມຄອງຄຽງ ຂອງປະຊາ ຊົນເຮົາ ທັງຊາດ ./.



gome lance

12.12.72

12 DEC 1972

ບົດ ປະ ກ ດ ບ ຄ ຳ ເ ຕັ ນ

ຂອງ ທ່ານ ພນ ວິປະ ເສີດ, ຫົວໜ້າ ຄະນະ ຜູ້ ແທນ ບັນດາ ກຳ ລັງ ຮັກ ຊາດ ລາວ, ກຽມ ກັບ ສ້າງ ຂັດ ດຶງ ລະ ຫວ່າງ ສອງ ຝ່າຍ, ກ່າວ ໃນ ວາ ລະ ປະ ຊຸມ ເທື່ອ ທີ່ ໙, (ໃນ ວັນ ທີ່ ໑໒/໑໒/໑໙໗໒)

Dec. 12, 72

ບັນດາ ທ່ານ,

ໃນ ບັນດາ ວາ ລະ ປະ ຊຸມ ກ່ອນ ນີ້, ຄະນະ ຜູ້ ແທນ ບັນດາ ກຳ ລັງ ຮັກ ຊາດ ລາວ ໄດ້ ສະ ເໜີ ສະ ພາບ ການ ລະ ອຽດ ຕິດ ຈິງ ທຸກ ດ້ານ ຂອງ ປະ ເທດ ຊາດ ແລະ ວິ ທີ ການ ແກ້ ໄຂ ທັງ ຫມົດ ກຽມ ກັບ ບັນ ຫາ ລາດ. ພ້ອມ ກັນ ນັ້ນ, ພວກ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ກໍ ໄດ້ ສັ່ງ ເກດ ພິ ຈາ ລະ ນາ ບັນ ດາ ຄຳ ເ ຕັ ນ ແລະ ຂໍ ສະ ເໜີ ຂອງ ຝ່າ ຍ ດຽງ ຈັນ ດ້ອຍ ທາ ທີ່ ອັນ ເຂ ມາ ງວດ. ເ ທື່ອ ນັ້ນ, ພວກ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢືນ ຢັນ ຄືນ ບັນ ດາ ເຫດ ການ ຕິດ ຈິງ ທີ່ ມີ ໃນ ປະ ຈຸ ບັນ, ບັນ ດາ ຈຸ ດ ທີ່ ສອງ ຝ່າ ຍ ໄດ້ ເປັນ ເອກ ະ ສັນ ກັນ ເອົາ ມາ ເປັນ ພື້ນ ຖານ ໃຫ້ ແກ້ ການ ຕິດ ຈິງ ກັນ ເພື່ອ ຢູ່ ດ ເຊົາ ສົງ ຄາມ, ສ້າງ ສັນ ດີ ພາບ ໃນ ພະ ລາ ຊະ ອານາ ຈັກ ກາ ລາວ ເຮົາ ຄືນ ໃໝ່ ໃຫ້ ໄດ້.

ດະ ຫລອດ ໄລຍະ ກວ່າ ໒/໒ ຂອງ ສະ ຕະ ວັດ ນີ້, ປະ ຊາ ຊົນ ລາວ ເຮົາ ໄດ້ ດຳ ເນີນ ການ ດຳ ສູ້ ທ້າ ນ ການ ຮຸກ ຮາ ນ ອັບ ຫວ່າ ນ ພາ ນ ແລະ ລຳ ບາ ກ, ແຕ່ ກໍ ພິ ລະ ອາ ດ ຫາ ນ ທີ່ ສູດ ເຊິ່ງ ແນ ໃ ສ່ ອາ ດ ເຮົາ ເອກ ະ ລາ ດ, ອິດ ສະ ຫລຸ ສະ ພາ ບ ມາ ໃຫ້ ປະ ເທດ ຊາ ດ.

ໃນ ການ ດຳ ຫາ ນ ເ ທື່ອ ທີ່ ນີ້, ຊາ ດ ເຮົາ ໄດ້ ພ້ອມ ກັບ ບັນ ດາ ປະ ຊາ ຊາ ດ ຫວຽດ ນາ ມ ແລະ ຂະ ແນ ອ້າ ຍ ບັ ຍ ອງ ອາ ດ ເຮົາ ໄຊ ຊະ ນ ສະ ຢ່າງ ມີ ລັກ ສະ ນ ະ ປະ ຫວັດ ສາ ດ ໃນ ການ ເຊັນ ສັນ ທາ ເຊີ ແນວ ປີ ໑໙໕໒ ກຽມ ກັບ ອິນ ດູ ຈິນ, ຮັບ ຮູ້ ເອກ ະ ລາ ດ, ອະ ທິ ປະ ໄຕ, ເອກ ະ ພາ ບ, ຕືນ ແຜ ນ ດິນ ອັນ ຄົບ ດ້ວ ນ ຂອງ ລາ ດ ກໍ ຕິ ຂອງ ຫວຽດ ນາ ມ ແລະ ກຳ ພຸ ຊາ. ປົນ ພື້ນ ຖານ ບັນ ດາ ໄຊ ຊະ ນ ສະ ດັ່ງ ກ່າ ວ, ດ້ອຍ ນຸ ນ ເຊີ້ ອ ສາ ມັກ ຕິ ປ່ອງ ດອງ ຊາ ດ ຂອງ ປະ ຊາ ຊົນ ລາ ດ ເຮົາ ແລະ ເອ ຕະ ນາ ດີ ຂອງ ແນວ ລາ ດ ຮັກ ຊາ ດ, ບັນ ດາ ຝ່າ ຍ ທັງ ອ້ອ ງ ໄດ້ ເຊັນ ບັນ ດາ ສັນ ທາ ບຽງ ຈັນ ປີ ໑໙໕໗ ແລະ ຈັດ ດັ່ງ ລັດ ຄະ ບາ ນ ປະ ສົມ ແຫ່ງ ຊາ ດ ເ ທື່ອ ທີ່ ຫມົງ ເພື່ອ ປະ ຕິ ບັດ ຄວາ ນ ຄືກ ັດ ອງ ປ່ອງ ດອງ ແລະ ເອກ ະ ພາ ບ ຂອງ ຊາ ດ, ກໍ ສ້າງ ປະ ເທດ ຊາ ດ ໃໝ່ ສັນ ດີ ພາ ບ, ເອກ ະ ລາ ດ, ຄວາ ນ ເປັນ ກາ ງ, ປະ ຊາ ທິ ປະ ໄຕ ແລະ ເອກ ະ ພາ ບ. ແຕ່ ບໍ່ ເທິງ ເທົ່າ ໃດ ຈັກ ກະ ພັດ ອາ ເນ ລິ ກາ ໄດ້ ຍູ່ ແຫ່ງ ພວກ ລຸ ກ ມີ ໃຫ້ ໂຕ ນ ລິ ນ ລັດ ຄະ ບາ ນ ປະ ສົມ, ທຳ ລາ ຍ ຄວາ ນ ຄືກ ັດ ອງ ປ່ອງ ດອງ ຊາ ດ ແລະ ກໍ ສ້າງ ຄາ ນ ຄືນ ໃໝ່, ແນ ໃ ສ່ ເຮັດ ໃຫ້ ປະ ເທດ ເຮົາ ກາ ຍ ເປັນ ຫົວ ເນື່ອງ ຂັ້ນ ແບ ບ ໃໝ່ ແລະ ຄາ ນ ທັບ ຂອງ ພວກ ເຂົາ. ປະ ຊາ ຊົນ ເຮົາ ຈຳ ດັ ອງ ໄດ້ ລຸ ກ ຂັ້ນ ກຳ ອາ ງູດ ລື ບ ດ ການ ດຳ ຫາ ນ ອາ ເນ ລິ ກາ ເພື່ອ ກູ້ ຊາ ດ.

ເນື່ອງ ຈາ ກ ກຸ ືກ ປະ ລາ ໄຊ ຢ່າງ ຫມັກ ຫມ່ ອງ ທາ ງ ດ້ານ ການ ທະ ຫາ ນ ແລະ ດ້ານ ການ ເມືອງ, ດຳ ຫາ ນ ໄພ ອັນ ດະ ລາ ຍ ແຫ່ງ ການ ລົ ມ ລະ ລາ ຍ ຂອງ ພວກ ລຸ ກ ມີ ຕິ ກຸ ມ ກະ ບົດ ຊາ ດ ພູ ມີ ຫນ້ ສະ ຫວັ ນ, ຈັກ ກະ ພັດ ອາ ເນ ລິ ກາ ຈຳ ດັ ອງ ໄດ້ ເຊັນ ສັນ ທາ ເຊີ ແນວ ປີ ໑໙໕໒ ກຽມ ກັບ ລາ ດ, ຮັບ ຮູ້ ແລະ ໃຫ້ ຄຳ ຫມັ ນ ສັນ ທາ ອີກ ເ ທື່ອ ທີ່ ນີ້ ຈະ ເຮົາ ລົ ບ ອະ ທິ ປະ ໄຕ, ເອກ ະ ລາ ດ, ເອກ ະ ພາ ບ ແລະ ຕືນ ແຜ ນ ດິນ ອັນ ຄົບ ດ້ວ ນ ຂອງ ປະ ເທດ ເຮົາ, ປະ ກາ ດ ຄຸ ະ ແລາ ງວ່າ ຈະ ບໍ່ ແຊກ ແຊ ງ ໂດ ຍ ກົງ ຫລື ໂດ ຍ ທາ ງ ອ້ອ ມ ເຂົ້າ ກິດ ການ ພາ ຍ ໃນ ຂອງ ລາ ດ, ແລະ ໃຫ້ ກຳ ຫມັ ນ ສັນ ທາ ງ ຈະ ບໍ່ ເຮັດ ສິ ງ ໃດ ທີ່ ມີ ຜົນ ແສ ງ ຫາ ຍ ເຖິງ ສັນ ດີ ພາ ບ ແລະ ຄວາ ນ ເປັນ ກາ ງ ຂອງ ປະ ເທດ ເຮົາ.

ກຽມກັບ ດ້ານພາຍໃນ, ບັນພັນບານ ບັນດາສັນຍາ ຊຽລິກ ແລະ ທົ່ງໄຫຼນັບ, ລັດຖະບານປະສົມ
ແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍຊ່ວຍກັນ ໄດ້ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ, ມີໂຄງການ ດຳເນີນງານ ແລະ ຫລັກການເຮັດວຽກ ເປັນ
ເອກະສັນສາມຝ່າຍ, ນັບສະແດງໃຫ້ເຫັນ ອີກເທື່ອໜຶ່ງ ຄວາມປອງດອງຊາດ ໂດຍມີພັນດານ ອັນຫນັກ
ແຫນ້ນກວ່າ, ແນໃສ່ ກຳລັງປະເທດຊາດໃຫມ່ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ ແລະ ອິດສະຫລະພາບ.

ນັບແນມໄຊຊະນະທີ່ມີຄວາມຫມາຍປະຫວັດສາດຂອງຊາດເຮົາກໍຄືຂອງປະຊາຊົນ ທີ່ຮັກຫອມສັນຕິ
ພາບ ແລະ ຄວາມເປັນທຳຢູ່ໃນໂລກ, ນັບເປັນຊິດຫມາຍແຫ່ງການປະຊາໄຊອັນຫນັກຫນ່ວງ ບາດກ້າວໜຶ່ງ
ຂອງນະໂຍບາຍແຊກແຊງ ແລະ ຮຸກຮານຂອງອາເມລິກາຕໍ່ປະເທດຊາດລາວເຮົາ.

ແຕ່, ໂດຍຖືວ່າ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມີ ບ່າຍຢູ່ລາວ ເປັນອຸປະສັກດັ່ງນະໂຍບາຍລ່າເມືອງ
ຂຶ້ນແບບໃຫມ່ຂອງເຮົາ, ດັ່ງນັ້ນ ຈັກກະພັດອາເມລິກາຈຶ່ງລົບລ້າງລາຍເຊັນຂອງຕົນ, ໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະ
ບານປະສົມ, ກໍສົງຄາມ ແລະ ເພີ່ມທະວີສົງຄາມຮຸກຮານ ຫວັງເຮັດໃຫ້ປະເທດເຮົາກາງເປັນສະຫມາມ
ອົບ ສົນທິບັນຍັດສະຫມາມອົບຫວຽດນາມ ແລະ ກຳພຸຊາໃນສົງຄາມຮຸກຮານຂອງເຮົາໃນທ້ວຍອິນດູຈີນ. ຍ້ອນ
ແນວນັ້ນ, ປະຊາຊົນລາວເຮົາຈຳຕ້ອງກຳອາຄູດລຸກຂຶ້ນຕ້ານ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເພື່ອກູ້ຊາດຢ່າງເດັດດ່ຽວ.

ນັບແຕ່ສັນຍາເຊີແນວປີ 1961 ມາເຖິງປະຈຸບັນນີ້, ການຕໍ່ຕ້ານອັນພິລະອາດຫານ ຂອງປະ
ຊາຊົນເຮົາ ຕ້ານອາເມລິກາຜູ້ຮຸກຮານ ແລະ ລຸກລຸນຶ່ງຊາດ ຍາດໄດ້ບັນດາໄຊຊະນະນັບມື້ນັບໃຫຍ່ຫຼວງ.
ເວົ້າລວມແລ້ວ, ປະເທດຊາດຂອງພວກເຮົາໃນປະຈຸບັນນັບບາງຈຸດພິເສດດັ່ງນີ້:

ໜຶ່ງ - ອາເມລິກາ ແລະ ບັນດາປະເທດທີ່ສູນກັບຝ່າຍອາເມລິກາ, ພິເສດແນມໄທ ແລະ
ຫຸ່ນໂຊງອນ, ໄດ້ທຳລາຍສັນຍາເຊີແນວປີ 1961 ກຽມກັບລາວຢ່າງເປັນລະບົບ, ເພີ່ມທະວີການແຊກ
ແຊງຮຸກຮານລາວຢ່າງຮອບດ້ານ, "ສົງຄາມພິເສດເພີ່ມທະວີ" ຂອງອາເມລິກາໄດ້ຂະຫຍາຍເຖິງບອດ
ສູງສຸດ. ໂດຍໃຊ້ກອງທະຫານຝ່າຍວຽງຈັນ ໖ ຫມື່ນຄົນ, ໃນນັ້ນມີກຳລັງພິເສດ 6 ຫມື່ນຄົນ ເຊິ່ງແນມ
ອາເມລິກາຈັດຕັ້ງ, ລ້ຽງເກືອ, ປະກອບອາວຸດ ແລະ ບັງຄັບບັນຊາໂດຍກົງ, ທະຫານໄທ ມ່ວ ກອງພັນ
ແລະ ບາງກົງກມກອງທະຫານຫຸ່ນໂຊງອນຕັ້ງຫຼາຍຫມື່ນຄົນ, ມີກຳລັງກອງທັບອາກາດອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ຂອງ
ອາເມລິກາ ນັບທັງອັນຍຸດທະສາດທີ່ຕັ້ງຢູ່ກວາມ ແລະ ໄທສົມທົບນັ້ນ, ອາເມລິກາ ແລະ ລຸກລຸນຶ່ງໄດ້ເປີດການ
ເສື່ອມທັບບຽດຜິດທຳລາຍຢ່າງໃຫວ່ຮ້າງປ່າເຖືອນທັສຸດ ຕໍ່ເຂດທີ່ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດກວດກາ, ໄດ້ກໍ
ຄວາມລັບຕາງສຽງຫາງໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນເຮົາບໍ່ຈັກວ່າເທົ່າໃດ, ໃນເຂດທີ່ຝ່າຍວຽງຈັນກວດການັ້ນ ພວກ
ເຮົາກໍດຳເນີນການເສື່ອມທັບກວາດລ້າງຢ່າງລຽມຕິດ ເພື່ອຢາບໃຫ້ສະຫງົບ ແລະ ເຮັດໃຫ້ເຂດນີ້ກາງ
ເປັນທິວເມືອງຂຶ້ນແບບໃຫມ່ຂອງອາເມລິກາ.

ນັບເປັນຄັ້ງທຳອິດແຈ້ງວ່າ ກະໂດຊັກກະພັດອາເມລິກາເອງ ເປັນຜູ້ຢູ່ປາກົດທຳລາຍຂະຫຍາຍໄຕ,
ເອກະລາດ, ເອກະພາບ ແລະ ຜົນແຜ່ນດິນອັນອົບອຸ່ນຂອງພະລາຊະອານາຈັກລາວຢ່າງບັງອາດ ເປີດ
ແຜ່ນ. ການແຊກແຊງຮຸກຮານຂອງ ຈັກກະພັດອາເມລິກາແນ່ນັ້ນ ເຫດແຫ່ງຄວາມທຸກທໍລະມານທຸກຢ່າງ
ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ແລະ ແນ່ນັ້ນເຫດແຫ່ງສະພາບການ ທີ່ເປັນອັນຕະລາຍຮ້າງແຮງທີ່ສຸດຢູ່ປະເທດ
ເຮົາໃນປະຈຸບັນ.

ສອງ - ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍໄດ້ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ບັນພັນບານຂອງບັນດາສັນຍາ
ຊຽລິກ ແລະ ທົ່ງໄຫຼນັບ ໄດ້ຖືກອາເມລິກາ ແລະ ພວກລຸກລຸນຶ່ງໂຄ່ນລົ້ມ ແລະ ທຳລາຍຢ່າງສິ້ນເຊີງ

ນັບທັງດ້ານກ່າວປະກອບ, ແນວທາງນະໂຍບາຍ ແລະ ຫຼັກການເຈັດວຽກ. ບັນດາສັນຍາດັ່ງກ່າວອ້າງບັນ
 ໄດ້ຖືກຢຽບຢາຢ່າງສົມເຊີຍ. ບັນດາເຈັດວຽກນະໂຍບາຍ ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍຜູ້ແທນຂອງ ມ່ ຢ່າງ ການ
 ເມືອງໄດ້ຖືກໂຕ້ລະຄຶກເທົ່ານັ້ນ, ຮູບຖານສາມຝ່າງຢູ່ບົນເວທີການເມືອງ ຢູ່ປະເທດເຮົາໃນສະໄຫມນັ້ນກໍ
 ບໍ່ຍັງອີກ. ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ເອງ ໄດ້ແຍກຕົວອອກຈາກກຳລັງເປັນກາງອັນເຮັດຈິງ ແລ້ວເອົາກຳ
 ລັງທັງໝົດເອົາໄປນຳນັ້ນເຂົ້າຮ່ວມກັບຝ່າງຂ້າງອື່ນ ແລະ ດັ່ງຊື່ໃຫ້ທັງເອງວ່າ ເປັນຜູ້ນຳລວມຂອງຝ່າງ
 ນີ້. ຫຼັງຈາກດັດຊະນີເຊິ່ງ ໕ ຄັ້ງ, ດ້ວຍການສັບຊ້ອນຂອງອາເມລິກາ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນໃນ
 ປະຈຸບັນນີ້, ຄວາມຈິງນັ້ນໄດ້ກາງເປັນອຳນາດການປົກຄອງ ທີ່ມີອຸມອາເມລິກາ, ຮັບໃຊ້ນະໂຍບາຍຮຸກ
 ຮາບຂອງອາເມລິກາ, ປົກປິດໂທດກຳຂອງອາເມລິກາທີ່ມີປະຊາຊົນເຮົາ. ອຳນາດການປົກຄອງນັ້ນພຽງ
 ແຕ່ກວດກາໄດ້ ໑/໕ ຂອງດິນແດນລາວ ແລະ ຂຶ້ນກັບອາເມລິກາຢ່າງສົມເຊີຍໃນທຸກດ້ານ. ອຳນາດການ
 ປົກຄອງນັ້ນ ແມ່ນຜິດກົດໝາຍ ຈຶ່ງບໍ່ມີສິດເປັນຕົວແທນໃຫ້ບ່ວງປະຊາຊົນລາວໄດ້. ນັ້ນພຽງແຕ່ເປັນເລື່ອງ
 ມີຮຸກຮານຂອງອາເມລິກາ ແລະ ເປັນຕົວແທນໃຫ້ບັນດາກຸ່ມກຳອຳນາດຢູ່ວຽງຈັນນີ້ເທົ່ານັ້ນ.

ສາມ - ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດທີ່ໄດ້ເປີດບັນຫຼູຫຼອມໃນການຕໍ່ຕ້ານອາເມລິກາ ເພື່ອກຳລັງຮັກຊາດຢ່າງ
 ດູ່ເລືອດ ແລະ ພິລະຍາດທານທີ່ສຸດນັ້ນ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ເຂັ້ມແຂງຮຽງຮຽງຕົວທຸກດ້ານກ່ວາປີ ໑໙໔໕, ໄດ້ຍາດເອົາ
 ບັນດາໄຊຊະນະອັນໃຫຍ່ຫຼວງ, ຮອບດ້ານ ແລະ ຫນັກແທ້ນທີ່ສຸດ, ປະຈຸບັນນີ້ ພວກກວດກາ ໔/໕ ຂອງ
 ດິນແດນທົ່ວປະເທດ ແລະ ພວມຢູ່ໃນທາງໄຊ, ທ່າ ເປັນເຈົ້າການໃນທຸກສະໜາມອິບທົ່ວປະເທດ. ຈຸດທີ່
 ຄວນເອົາໃຈໃສ່ແນ່ນ ໃນເວລາກຳລັງຂອງສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ຖືກຝ່າງຂ້າງກົນກິນນັ້ນ, ກຳລັງ
 ເປັນກາງຮັກຊາດໄດ້ຮ່ວມສຳພັນຢ່າງແທ້ນຫນ້າກັບແນວລາວຮັກຊາດ, ໄດ້ຜ່ານພັນທຸກການທົດສອບ, ປົກ
 ຫນັບໃນຫລັກຫນັບຮັກຊາດ ແລະ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ເຂັ້ມແຂງຢ່າງໄວວາ, ໄດ້ກາງເປັນກຳລັງການເມືອງທີ່
 ປະກອບລວມຢ່າງ ເໝາະສົມເຂົ້າໃນໄຊຊະນະລວມຂອງຊາດ. ກຳລັງນັ້ນ ດ້ອງມີປາກສຽງ ແລະ ມີຖາ
 ນະອັນເໝາະສົມໃນທຸກວິທີການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ.

ສີ - ຍ້ອນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດໄດ້ຮັບໄຊຊະນະ ແລະ ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ຖືກປະລາໄຊ
 ຢ່າງລຽບຕິດ ແລະ ນັບມື້ນັບຫນັກຫນ່ວງ, ສະນັ້ນ, ໃນຕົວຈິງ ຢູ່ພາຍໃນປະເທດເຮົາຈຶ່ງເກີດມີ ແລະ
 ຕຳລົງຈົງຕົວເປັນ ໒ ເຂດ, ໒ ອຳນາດການປົກຄອງ, ມ່ ກຳລັງການເມືອງ ແລະ ໒ ຝ່າງປະກອບ
 ອາດທີ່ເປັນບໍລະບົກກັນ ເຊິ່ງແກ່ຍາວເປັນເວລາດັ່ງ ໑໐ ປີນານີ້. ອັນນັ້ນ, ແມ່ນຜົນຂອງນະໂຍບາຍ
 ແຊກແຊງ ແລະ ຮຸກຮານຂອງລັດທິຈັກກະພັດນິອຸມອາເມລິກາ ທີ່ມີປະເທດຊາດເຮົາ, ແລະ ນັ້ນກໍແມ່ນຜົນອັນ
 ໃຫຍ່ຫລວງ ຂອງການຕໍ່ສູ້ອັນເປັນທຳ ຂອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດເຮົາ ດ້ານຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ
 ພວກລຸກມືຂາຍຊາດ. ປະຈຸບັນນີ້, ຝ່າຍໜຶ່ງແມ່ນ ແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ
 ກວດກາ ໔/໕ ຂອງດິນແດນທົ່ວປະເທດ ແລະ ອີກຝ່າຍໜຶ່ງແມ່ນ ຝ່າຍວຽງຈັນ ທີ່ກວດກາພຽງແຕ່ ໑/໕
 ຂອງດິນແດນເທົ່ານັ້ນ. ເຖິງວ່າ ຖືກທຳລາຍຈາກສັດຕູ, ເຂດກວດກາ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກໍໄດ້
 ຮັບການກຳລັງ ແລະ ປັບປຸງ ໃນທຸກດ້ານ ຢ່າງບໍ່ຢຸດບໍ່ຮຸ່ງ. ຢູ່ໃນເຂດນີ້ ປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດ ລ້ວນ
 ແຕ່ນຊີວິດຢູ່ ດ້ວຍຄວາມສາມັກຄີ, ສະເໝີພາບ, ຮ່ວມແຮງກັນ ຊຸກຍູ້ການຕໍ່ສູ້ ແລະ ການຜະລິດຜົນ. ຊີວິດ
 ການເປັນຢູ່ ທາງດ້ານວັດຖຸ ແລະ ຈິດໃຈ ຂອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດ ໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ ໃຫ້ດີຂຶ້ນເລື້ອຍ
 ນາ. ການກຳລັງເສດຖະກິດ ແລະ ຂະຫຍາຍວັດຖະນະທຳ ກໍໄດ້ເປີດກວ້າງ ເປັນຢ່າງດີ. ເຂດກວດກາ
 ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ໄດ້ກາຍເປັນ ຮູບພາບ ອັນສວຍສົດງົດງາມ ຂອງປະເທດລາວ ເອກະລາດ,

ປະຊາທິປະໄຕ, ເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ ອັນແທ້ຈິງ ໃນຕໍ່ໄປ.

ສະພາບການດັ່ງກ່າວ ຂ້າງບົນຜນນ ບ່ອນອື່ນໆ ດ້ວຍ ດ້ວຍ ວິທີການແກ້ໄຂ ກຽວກັບບັນຫາລາວ. ຄວາມເປັນຈິງ ປະຫວັດສາດດັ່ງກ່າວ ບໍ່ມີໃດໆ ທີ່ສາມາດ ໃສ່ສາຍປ້າຍສິ ພົບບໍ່ໄດ້, ມີແຕ່ຄົນໂງ່ຈ້າ ຈິ່ງຮາວ ເອົາໃບປັດ ປັດຊ້າງ ແລະ ເອົາຝາມີ ໄປບັງຕາເວັນ.

ຕໍ່ຫນ້າຄວາມເປັນຈິງ ປະຫວັດສາດອັນແຂງກ້າດັ່ງກ່າວ. ຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍວຽງຈັນ ຊຶ່ງພັດ ຊອກວິທີພົບ. ເຖິງຢ່າງນັ້ນກໍຕາມ, ດ້ວຍເຈດຍະນາດີ ເພື່ອ ສັນຕິພາບ ແລະ ຄວາມຖືກຕ້ອງຢ່າງ ດອງຊາດ ແລະ ດ້ວຍທາງ ອິດທິນ ບັ້ນບ້າງເອົາຄຳ, ເພື່ອຊອກວິທີການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ, ຕອບສະໜອງ ຄວາມຄອງຄຽ ຂອງປະຊາຊົນທັງຢ່າງ, ຫລັງຈາກ ພັງບັນດາຄວາມເຫັນ ຂອງຄະນະຜູ້ແທນ ຝ່າຍວຽງຈັນ ໃນບັນດາ ວາລະປະຊຸມ ທີ່ຜ່ານມາ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ຊອກເຫັນ ບາງຈຸດ ທີ່ເປັນເອກະພາບ ລະຫວ່າງສອງຝ່າຍ ດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້ :

ຫນຶ່ງ: ທັງສອງຝ່າຍ ລ້ວນແຕ່ໄດ້ຍິນຍອມອີກ ເທື່ອຫນຶ່ງວ່າ ສັນຍາເຊີແນວປີ 1956 ກຽວ ກັບລາວ ທີ່ໄດ້ຮັບຮູ້ ເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ຄວາມເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຕ່ນດິນອັນຄົບ ລ້ວນ ຂອງລາວ ແມ່ນພູນຕາມອັນກົດອາທິສຸດ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາລາວ, ສອດຄ່ອງກັບສິດປະໂຫນດອັນພັນ ດານ ແລະ ຄວາມກຽມາວຽວຢ່າງຄະໝາ ອັນເລິກເຊິ່ງ ຂອງຊາດ ແລະ ຂອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດລາວ, ສອດຄ່ອງ ກັບສິດປະໂຫນດຂອງລາວ ແລະ ຄວາມສະຫງົບ ຂອງບັນດາປະເທດໃນອິນດູຈີນ, ໃນສາມີ ອາ ຄະເນ ແລະ ໃນໂລກ.

ສອງຝ່າຍ ໄດ້ຍິນຍອມອີກເທື່ອຫນຶ່ງ ຄຸນຄ່າການເມືອງ ແລະ ກົດໝາຍ ຂອງສັນຍາເຊີແນວ ດັ່ງ ກ່າວຂ້າງບົນ. ຍ້ອນແນວນັ້ນ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ສະເໜີໃຫ້ ຄະນະຜູ້ແທນ ຝ່າຍ ວຽງຈັນ ຈົ່ງພ້ອມກັບ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຮຽກຮ້ອງ ບັນດາປະເທດທີ່ເຂົ້າຮ່ວມ ກອງປະຊຸມເຊີແນວປີ 1956-1957 ກຽວກັບລາວ ກໍລື ບັນດາປະເທດອື່ນໆ ຢູ່ໃນໂລກ ຈົ່ງເອົາລົບນັບຖື ແລະ ປະຕິບັດຕາມທຸກ ມາດຕາ ຂອງສັນຍາດັ່ງກ່າວ ຢ່າງເຖິງຄອງ, ເດັດຂາດບໍ່ໃຫ້ມີ ການເລື່ອນໄຫວໃດໆ ທີ່ກົງກັນຂ້າມກັບ ບັນດາຫລັກການ ທີ່ໄດ້ບັງໄວ້ ໃນສັນຍານັ້ນ ແລະ ເອົາລົບນັບຖື ສິດຕັດສິນດ້ວຍຕົນເອງ ຂອງປະຊາຊົນ ລາວຢ່າງເຖິງຄອງ, ເດັດຂາດບໍ່ແຊກແຊງ ໂດຍກົງ ຫລື ໂດຍທາງອ້ອມເຂົ້າ ກິດການພາຍໃນຂອງລາວ.

ສາມ: ທັງສອງຝ່າຍ ລ້ວນແຕ່ໄດ້ຍິນຍອມວ່າ ບັນດາລະບຽບການກຽວກັບສິດເສລີພາບ ປະຊາ ທິປະໄຕຂອງປະຊາຊົນ, ກຽວກັບການເລືອກຕັ້ງທົ່ວໄປຢ່າງເສລີ ປະຊາທິປະໄຕ ແລະ ບັນດາຊື່ເພີ່ມເຕີມ ເຂົ້າໃນ ລັດຖະທຳມະນູນ ຂອງພະລາຊະອານາຈັກ ທີ່ໄດ້ບັງໄວ້ ໃນບັນດາສັນຍາວຽງຈັນປີ 1957 ຄະ ຫວ່າງ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດຝ່າຍປະເທດລາວ ກັບລັດຖະບານ ພະລາຊະອານາຈັກລາວ ຍັງຄົງຮັກສາ ຄຸນຄ່າການເມືອງ ແລະ ກົດໝາຍໄວ້ຢູ່.

ນັ້ນ ແມ່ນບັນດາຕົ້ນສຳເລັດການເມືອງ ແລະ ກົດໝາຍສຳຄັນ, ແມ່ນບັນດາບົດຮຽນອັນປະເສີດ ໃນປະຫວັດສາດ ຂອງຊາດເຮົາ ທີ່ເຊິ່ງມີມູນເຊື້ອສາມັກຄີຢ່າງດີກັນ ມາແຕ່ໃບຮາມນະການ. ເພາະ ສະນັ້ນ, ຈຳຕ້ອງບັງຄັບຮັກສາ ແລະ ຂະຫຍາຍເພີ່ມເຕີມນັ້ນ ໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບ ສະພາບການຕົວຈິງ ຂອງ ປະເທດລາວ ໃນປະຈຸບັນ ເພື່ອສ້າງເງື່ອນໄຂ ປະຕິບັດ ຄວາມຖືກຕ້ອງຢ່າງດອງ ແລະ ເອກະພາບຂອງ ຊາດ, ພ້ອມກັບປະກອບ ເພື່ອແຮງ ກໍ່ສ້າງປະເທດລາວ ໃຫ້ໄປຕາມເສັ້ນທາງ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ.

ຫຼັງຈາກນັ້ນຍັງສະພາບການ ແລະ ພ້ອມກັບຮັບຮອງບັນດາຂໍ້ຄວາມດັ່ງກ່າວຂ້າງບົນ, ຕໍ່ຫນ້າສະພາກ
ການຕົວຈິງຂອງພະລາຊະອາມາຈັກລາວ ໃນປະຈຸບັນທີ່ພວມດຳລົງຄົງຕົວ ເປັນສອງ ເຂດ, ສອງອຳນາດການ
ປົກຄອງ ແລະ ສາມກຳລັງການເບື້ອງ ແລະ ກຳລັງປະກອບອາວຸດ, ເພື່ອຢູ່ເຊົາສົງຄາມ, ສ້າງສັນຕິ
ພາບຄືນໃໝ່, ສ້າງເງື່ອນໄຂເພື່ອປະຕິບັດສັນຕິພາບ, ເຂດຂາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເອ
ກະພາບ, ວັດທະນາຖາວອນ, ບັນດາກຳລັງຂັ້ນຊາດລາວ ອົກເຂົາບັນດາບັນຫາທີ່ຮັບຮູ້ວ່າອອກ ໂດງນີ
ຄວາມເອົາໃຈໃສ່ຢ່າງເລິກເຊິ່ງສົມເຊີຍເຖິງບັນດາຂໍ້ສະເໜີ ຂອງຝ່າງວຽງຈັນ ແນໃສ່ຊຸກຍູ້ວິທີການແກ້ໄຂ
ບັນຫາລາວ ໂດງສັນຕິວິທີດັ່ງລຸ່ມນີ້:

໑) - ຢູ່ເຊົາການສູ້ຮົບ, ພິພິດສັນຕິພາບຢູ່ລາວຄືນໃໝ່, ປະກອບດ້ວຍ:

ກ) - ລັດຖະບານອາເມລິກາຕ້ອງຢູ່ເຊົາການດຸ້ມລະເບີດ ພ້ອມກັບທຸກການເຄື່ອນໄຫວທາງການ
ທະຫານອື່ນໆ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ບັນດາປະເທດທີ່ຂຶ້ນກັບຝ່າງອາເມລິກາຢູ່ບົນດິນແດນລາວ ຢ່າງສິ້ນ
ເຊີງ ແລະ ຕະຫຼອດການ, ເລີກລ້າງທຸກຖານທັບ, ທຸກຜູ້ ແລະ ພິນຖານທາງທະຫານຂອງອາເມລິ
ກາຢູ່ບົນດິນແດນລາວ, ລົບລ້າງກອງທະຫານພິເສດ ເຊິ່ງແມ່ນອາເມລິກາຈັດຕັ້ງ, ອົບສົມ, ປະກອບອາວຸດ,
ລ້ຽງເກືອ ແລະ ບັນຊາ ໂດງກົງ. ລັດຖະບານອາເມລິກາຕ້ອງຫາບແບບການໃຊ້ຈ່າຍເພື່ອປົວແປງບາດແຜ
ສົງຄາມທີ່ອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ກຳເນີດ.

ຂ) - ບັນດາກຳລັງປະກອບອາວຸດຢູ່ລາວຕ້ອງຢູ່ເຊົາທຸກການເຄື່ອນໄຫວທາງການທະຫານທີ່ເປັນ
ບໍລິເວນກັບຢູ່ຫນ້າດິນ ແລະ ເທິງອາກາດ, ປະຕິບັດການຢູ່ດຽວກັນກັບຝ່າງສິ້ນເຊີງ ແລະ ພ້ອມກັນຢູ່
ໃນທົ່ວດິນແດນລາວ.

ຫຼັງຈາກປະຕິບັດການຢູ່ເຊົາການສູ້ຮົບ ແລະ ການເຄື່ອນໄຫວທີ່ເປັນບໍລິເວນກັບ:

ກ) - ທີ່ເບີກສາ, ພະນັກງານທະຫານ, ກອງທະຫານປະຈຳການ ແລະ ນອກປະຈຳການຂອງ
ຕ່າງປະເທດ ຕ້ອງຖອນອອກຈາກລາວ ໃຫ້ຫມົດຢ່າງຖືກຕ້ອງຕາມບັນດາຂໍ້ກຳນົດໃນສັນຍາເຊີ້ແນວປີ ໑໙໖໒
ກ່ຽວກັບລາວ ແລະ ບັນດາລະບຽບການທີ່ຝ່າງຕ່າງໆ ໄດ້ຕົກລົງກັນພາຍໃນ ໙໐ ວັນ ນັບແຕ່ເວລາໄດ້
ເຊັນຂໍຕົກລົງສະບັບນີ້.

ຂ) - ຫ້າມຂາດທຸກການເຄື່ອນໄຫວລ່ວງລັ່ງ ຫຼື ບຽດຜິດເຂດທີ່ຝ່າງກົງກັນຂ້າມຄວບຄຸມຊົ່ວຄາວ
ແລະ ຫ້າມຂາດທຸກການເຄື່ອນທີ່ບກວາດລ້າງ, ທຸກການເຄື່ອນໄຫວຫມົບຮັດ, ປາບປາມ, ຈັບກຸມ, ຈຳ
ແນກແກ້ແຕບຕໍ່ຜູ້ຄົນ ທີ່ໄວ້ຄວາມກັບຝ່າງອື່ນໃນສະໄຫມສົງຄາມ.

ຄ) - ຫ້າມຂາດບໍ່ໃຫ້ນຳເອົາກອງທະຫານປະຈຳການ ແລະ ນອກປະຈຳການ, ບັນດາທີ່ເບີກສາ
ແລະ ພະນັກງານທະຫານກໍ່ອາວຸດຍຸດທະພັນ ແລະ ພາຫະນະສົງຄາມ ບໍ່ວ່າຂອງຕ່າງປະເທດໃດໆ ແລະ
ຢູ່ພາຍໃຕ້ຮູບການໃດໆ ເຂົ້າມາລາວ; ຢູ່ເຊົາທຸກການຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານການທະຫານໃຫ້ຝ່າງໃດຝ່າງ
ຫນຶ່ງ ເປັນສະເພາະຢູ່ໃນລາວ. ໃນກໍລະນີທີ່ຈຳເປັນຕ້ອງຢຽນອາວຸດຍຸດທະພັນ, ພາຫະນະສົງຄາມທຸກ
ເປັເພສອງທາງນັ້ນ ຈະແມ່ນບັນດາຝ່າງເປັນຜູ້ເບີກສາຕົກລົງກັນ ແລະ ໂດງແມ່ນລັດຖະບານປະສົມເປັນ
ຜູ້ຮອງຂໍ ແລະ ແບ່ງປັນ.

ງ) - ບັນດາຝ່າງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຈະສົ່ງມອບບັນດາທະຫານ ແລະ ປະຊາຊົນສາມັນຂອງຝ່າງອື່ນ ບໍ່
ວ່າແມ່ນສັບຊາດໃດທຸກຊັບ ແລະ ຖືກຄຸນຊົງໃນສະໄຫມສົງຄາມດິນໃຫ້ກັບທັງຫມົດ, ຕາມລະບຽບການ

ທີ່ຢ່າງດ່າງໆ ໄດ້ຕົກລົງກັນ. ການແລກປ່ຽນນີ້ ຈະເລີ່ມຕົ້ນ ແລະສິ້ນສຸດລົງ ພ້ອມກັນກັບ ການຖອນກອງ
ທະຫານ ແລະພະນັກງານ ທະຫານ ຂອງຕ່າງປະເທດ ອອກຈາກລາວໃຫ້ໝົດ.

໒)- ໃນເວລາດີກ່າ ການດຳເນີນການເລືອກຕັ້ງທົ່ວໄປ ແບບເສລີ ປະຊາທິປະໄຕ ຢ່າງແທ້ຈິງ
ເພື່ອເລືອກຕັ້ງ ລັດຖະສະພາ ແລະຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ເປັນທາງການນັບ, ສອງຝ່າຍຕົກລົງ
ກັນ ສ້າງຕັ້ງ ສະພາ ປະສົມການເມືອງ ແລະລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວອຸດໃຫມ່ຂຶ້ນ ໂດຍທີ່
ເພື່ອປະຕິບັດ ບັນດາຂໍ້ຄວາມ ທີ່ໄດ້ຕົກລົງກັນ ແລະຈັດການບໍລິຫານວຽກງານ ຂອງປະເທດຊາດ, ປະຕິບັດ
ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະເອກະພາບຂອງຊາດ. ວຽກງານທັງສອງດັ່ງກ່າວ ຕ້ອງໄດ້ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນໃຫ້ແລ້ວ
ຢ່າງຊັດເຈນສຸດພາຍໃນ ໓໐ ວັນ ຫລັງຈາກໄດ້ເຊັນຂໍ້ຕົກລົງສະບັບນີ້.

ສະພາປະສົມການເມືອງ ແມ່ນວຽກງານສູງສຸດ ຂອງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ, ເຊິ່ງປະກອບ
ດ້ວຍຜູ້ແທນ ຂອງສອງຝ່າຍ ແລະຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ, ຜູ້ແທນພະບໍລົມມະວົງສານຸວົງ, ຜູ້
ຊົງຄຸນວຸດທິ ທີ່ເຫັນດີເຫັນພ້ອມນຳ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ໂດຍມີອິດຕາ
ສ່ວນເທົ່າທຽມກັນ. ວຽກງານນີ້ ມີໜ້າທີ່ປະກອບຄຳເຫັນ, ຊຸກຍູ້ ແລະຊ່ວຍເຫລືອ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງ
ຊາດຊົ່ວຄາວອຸດໃຫມ່ ປະຕິບັດບັນດາຂໍ້ຄວາມທີ່ ໄດ້ຕົກລົງກັນ ລະຫວ່າງຝ່າຍຕ່າງໆ, ແລະສືບຕໍ່ເອກະ
ແກ້ໄຂບັນດາບັນຫາ ທີ່ຍັງຄົງຄ້າງ ເຊິ່ງພົວພັນເຖິງສອງຝ່າຍ, ນັບທັງການພົວພັນ ລະຫວ່າງສອງເຂດ,
ຮັບປະກັນສິດສະເໝີພາບ ລະຫວ່າງບັນດາຊົນຊາດ ແລະສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນ,
ນະໂຍບາຍຕ່າງປະເທດ ສັນຕິພາບເປັນກາງ, ແກ້ໄຂບັນຫາການຊ່ວຍເຫລືອ ຂອງຕ່າງປະເທດ ແລະກຽມ
ການດຳເນີນການເລືອກຕັ້ງທົ່ວໄປ ເພື່ອສ້າງຕັ້ງ ລັດຖະສະພາ ແລະຈັດຕັ້ງ ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດ
ເປັນທາງການ ເຊິ່ງຈະເປັນຕົວແທນ ທີ່ແທ້ຈິງ ຂອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດລາວ. ສະພາປະສົມການ
ເມືອງນີ້ ມີຄະນະປະຈຳ ທີ່ປະກອບດ້ວຍ ຜູ້ແທນຂອງທັງສອງຝ່າຍ, (ຝ່າຍ ແນວລາວຮັກຊາດ, ຝ່າຍວຽງ
ຈັນ), ແລະຜູ້ແທນ ຂອງບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ແລະຜູ້ແທນ ພະບໍລົມມະວົງສານຸວົງ, ຜູ້ຊົງຄຸນວຸດ
ທິ ທີ່ເຫັນດີນຳ ສັນຕິພາບ, ເປັນກາງ, ເອກະລາດ ແລະປະຊາທິປະໄຕ, ໂດຍມີອິດຕາສ່ວນເທົ່າທຽມກັນ.

ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວອຸດໃຫມ່ ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ຕາມລະບຽບການພິເສດ, ໂດຍໄດ້
ຮັບ ພະປະລະນາພິໄທແດ່ງດັງຈາກ ພະນະຫາກະສັດ, ເອັດວຽກດາມຫລັກການ ເປັນເອກະສັນ ລະຫວ່າງ
ຝ່າຍຕ່າງໆ, ມີໜ້າທີ່ປະກອບອິນເຫນາະສົມ ແລະມີໜ້າທີ່ປະຕິບັດບັນດາຂໍ້ຄວາມ ທີ່ໄດ້ເຊັນກັນ ລະຫວ່າງ
ຝ່າຍຕ່າງໆ ແລະໂຄງການດຳເນີນງານ ທີ່ໄດ້ວາງອອກໃນປີ ໑໙໖໒. ລັດຖະບານດັ່ງກ່າວ ປະກອບ
ດ້ວຍ ອິດຕາສ່ວນ ເທົ່າທຽມກັນ ດັ່ງນີ້ :

- ແນວ ລາວ ຮັກ ຊາດ ,
- ບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ແລະຜູ້ຊົງຄຸນວຸດທິ ທີ່ເຫັນດີນຳ ສັນຕິພາບ, ເປັນກາງ, ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ.
- ແລະ ຝ່າຍ ວຽງ ຈັນ.

ໃນເວລາ ທີ່ຍັງບໍ່ທັນມີ ລັດຖະສະພາ ແລະລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ເປັນທາງການເທື່ອນັບ,
ແຕ່ຄະຝ່າຍ ເປັນຜູ້ຄຸມຄອງ ເຂດທີ່ຕົນກວດກາຊົ່ວຄາວ, ປະຕິບັດ ທຸກສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ອັນ
ກວ້າງຂວາງ ຕໍ່ປະຊາຊົນ ແລະປະຕິບັດ ນະໂຍບາຍ ການເມືອງຕ່າງປະເທດ ເອກະລາດ, ສັນຕິພາບ
ເປັນກາງ. ແຕ່ຄະຝ່າຍ ນຳໃຊ້ຄວາມສາມາດຂອງຕົນ ແລະການຊ່ວຍເຫລືອຂອງທາງນອກ ເພື່ອປົວແປງ

ບາດແຜ ຂອງສົງຄາມ, ກໍ່ສ້າງ ແລະຂະຫຍາຍເສດຖະກິດ ແລະວັດທະນະທຳ, ແກ້ໄຂຊີວິດການເປັນຢູ່ ຂອງປະຊາຊົນ ໃຫ້ດີຂຶ້ນ.

ບັນດາຝ່າຍ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຕົກລົງກັນ ເຮັດໃຫ້ເດີມເມືອງວຽງຈັນ ກາຍເປັນເຂດ ເປັນກາງ ເພື່ອ ຮັບປະກັນ ຄວາມປອດໄພ ໃຫ້ບ່ອນຕັ້ງ ລັດຖະບານປະສົມ ແລະສະພາປະສົມການເມືອງ, ຕ້ານທຸກການ ທຳລາຍ ຫລື ການ ຫມົບເຜິ້ງ ບໍ່ວ່າ ຈະມາຈາກ ກຳລັງໃດ ຢູ່ພາຍໃນ ຫລື ພາຍນອກປະເທດ, ເພື່ອ ໃຫ້ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວຊຸດໃຫມ່ ແລະສະພາປະສົມການເມືອງ ມີການເຄື່ອນໄຫວ ຢ່າງມີ ຜົນສັກສິດ.

ມ) - ບັນດາຝ່າຍ ໃຫ້ຄຳຫມັ້ນສັນຍາ ຮັບປະກັນ ແລະປະຕິບັດຢ່າງຄົບຖ້ວນ ແລະເຖິງຖອງ ບັນດາສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນ ເຊັ່ນ: ເສລີພາບ ໃນການອອກສະໜັກຮັບເລືອກ ຕັ້ງ ແລະເລືອກຕັ້ງ, ເສລີພາບ ໃນການປ່າກເວົ້າ, ພິມຈຳຫນ່າຍ, ໃນການຈັດຕັ້ງ, ໂຮມຄຸມນຸມ, ຕັ້ງ ພູມລຳເນົາ, ໃນການໄປມາ ຕ້າຂາຍ ແລະກຳມະສິດ ຊັບສິນບັດສ່ວນຕົວ ແລະອື່ນໆ, ແລະລົບລ້າງ ທຸກ ຂັບຂັດ, ທຸກລະບຽບການ ແລະທຸກການຈັດຕັ້ງ ທີ່ຜົນກັບສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕດັ່ງກ່າວ, ທັງນີ້ ກໍ່ເພື່ອໃຫ້ ພົນລະເມືອງລາວທຸກຄົນ ມີເງື່ອນໄຂ ສະດວກດີ ເພື່ອທູດ ຄວາມສາມາດ ແລະເທື່ອແຮງ ຂອງຕົນ ໃຫ້ແກ່ປະເທດຊາດ.

ບັນດາຝ່າຍ ໃຫ້ຄຳຫມັ້ນສັນຍາວ່າ ບໍ່ໃຫ້ມີການປະພຶດ ຈຳແນກແກ້ແຕ້ນ ຕໍ່ບັນດາຜູ້ຄົນ ທີ່ໄດ້ ຮ່ວມມືກັບຝ່າຍຕົນ ໃນສະໄໝສົງຄາມ, ຝ່າຍວຽງຈັນ ດ້ອງຍຸບເລີກ ບັນດາເຂດເຕົ້າໂຮມປະຊາຊົນ ທີ່ເອີ້ນວ່າ "ເຂດອົບພະຍົບຫລົບໄພ" ໂດຍທັນທີ ແລະນອບສິດ ເປັນອິດສະຫລະ ຕື່ມໃຫ້ປະຊາຊົນ ທີ່ຖືກ ບັງຄັບໄປເຕົ້າໂຮມ, ຊ່ວຍເຫລືອເຂົາເຈົ້າ ໃຫ້ກັບຄືນບ້ານເດີມ ເພື່ອທຳມາຫາກິນ ແລະໃຊ້ຄ່າແຊງຫາຍ ທຸກຢ່າງ ໃຫ້ແກ່ເຂົາເຈົ້າ.

ອົງການທັງສອງດັ່ງກ່າວ ທີ່ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນ, ມີການພົວພັນ ຊ່ວຍຊູ່ເຊິ່ງກັນແລະກັນ ມັນເປັນ ບາດກ້າວພັນດານອັນຫນຶ່ງ ເພື່ອສ້າງຕັ້ງປະກອບປະສົມ ທັມຄວາມສັກສິດ ໃຫ້ແກ່ການປົກປັກຮັກສາ ສັນ ດີພາບ ແລະຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ ຢູ່ໃນປະເທດເຮົາ ໄວ້ໄດ້ຢ່າງແທ້ຈິງ.

ກ່ຽວກັບ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວນັ້ນ, ພວກເຮົາ ໄດ້ມີແບບຢ່າງມາກ່ອນແລ້ວ, ແຕ່ ກ່ຽວກັບ ສະພາປະສົມການເມືອງເພື່ອນີ້ ພວກເຮົາ ຫາກໍ່ຈັດຕັ້ງໃຫມ່. ແຕ່ ອັນນີ້ແມ່ນທົດສິດປະດິດ ສ້າງໃຫມ່ອັນຫນຶ່ງ ຂອງຝ່າຍບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ທີ່ຖືຄວາມຈາກ ບັນດາບົດຮຽນປະຫວັດສາດ ຂອງການ ຮ່ວມລາວ ໃນຄອງເທື່ອກ່ອນ, ແນໃສ່ສ້າງເງື່ອນໄຂ ໃຫ້ແດ່ລະຝ່າຍ ສືບຕໍ່ເປີກສາຫາລື ແກ້ໄຂກ່ຽວກັບ ບັນດາບັນຫາທັມການພົວພັນ ລະຫວ່າງຝ່າຍຕ່າງໆ ຢ່າງເພິ່ງພໍໃຈ, ແລະສ້າງບ່ອນອີງ ເພື່ອໃຫ້ ລັດຖະ ບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວຊຸດໃຫມ່ ປະຕິບັດໄດ້ ໂຄງການດຳເນີນງານ ແລະບັນດາຫນ້າທີ່ວຽກງານ ອັນຫນັກຫນ່ວງ ໃນສະເພາະຫນັ້ນ. ຍ້ອນແນວນັ້ນ ຈຶ່ງສ້າງຄວາມສາມາດຕົວຈິງ ເພື່ອໄປເຖິງການປະຕິ ບັດຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະເອກະພາບຂອງຊາດ ຢ່າງແທ້ຈິງໄດ້ ແລະຕອບສະຫນອງ ຄວາມນຸ່ງ ພາວ ປາຖະຫນາ ຂອງປອງປະຊາຊົນເຮົາ.

ບັນດາທ່ານ ,

ດ້ວຍສະຕິສັບພິດຊອບ ຢ່າງເລິກເຊິ່ງ ເຖິງສິດປະໂຫຍດ ອັນສູງສົ່ງ ຂອງປະເທດຊາດ ແລະ ຂອງປະຊາຊົນ, ດ້ວຍເຈດຮນາດີ ເພື່ອ ສັນຕິພາບ ແລະຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ ຢ່າງແທ້ຈິງ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ວາງບັນດາຂໍສະເໜີຕົວຈິງທີ່ສຸດ ແລະລົມເຫດລົມຜົນ ດັ່ງກ່າວ ຂ້າງບົນອອກ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຫວັງວ່າ ຄະນະຜູ້ແທນ ຢ່າຍວງງຈັນ ຈະຕອບສະໜອງ ຢ່າງດັ່ງຫນ້າ ບັນດາຂໍສະເໜີ ທີ່ມີລັກສະນະ ກ້າງດັ່ງກ່າວ ຂ້າງບົນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ແລະໄປເຖິງບ່ອນຕົກລົງ ກັບໂດຍໄວ ກ່ຽວກັບ ບັນດາບັນຫາ ອັນຮີບດ່ວນທີ່ສຸດ, ເປີດຊ່ອງທາງ ໃຫ້ແກ້ວິທີການ ແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ທັງຫມົດ. ຕົກລົງ ບັນດາຂໍສະເໜີດັ່ງກ່າວ ໄປພ້ອມໆ ກັນກັບ ການສືບຕໍ່ ເປີກສາທາລີ ບັນດາບັນຫາ ຕື່ມໆ, ແຕ່ລະຝ່າຍ ຈະອອກຄຳສັ່ງ ຢູ່ດຽວ ໂດຍທັນທີ ໃຫ້ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກັບຝ່າຍຕົນ ແລະຈັດຕັ້ງ ຄະນະກຳນົດການ ປະສານຢູ່ດຽວ ດ້ວຍການຊ່ວຍເຫລືອ ຂອງຄະນະກຳນົດການກວດກາ ແລະຄອບຄຸມ ສາກົນ ທີ່ໄດ້ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ໂດຍສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ໃນຂອບເຂດ ສິດອຳນາດ ແລະຫນ້າທີ່ ທີ່ໄດ້ບຸງ ໄວ້ ໃນອານາສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກ່ຽວກັບລາວ, ເພື່ອຢຸດເຊີງສົງຄາມ ອັນຍຸດເລືອດ ໂດຍແນ່ນ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ກຳລັງ, ພຶ້ນຟູ ສັນຕິພາບ ເຊິ່ງແມ່ນ ຄວາມມຸ່ງມາດ ປາຖະໜາລວມ ຂອງ ປວງປະຊາຊົນລາວເຈົ້າ ແລະຂອງມວນມະນຸດທັງກາກຫນ້າ.

ບົນພັນຖານ ບົນຢັນ ສະພາບການ ແລະຂໍສະເໜີ ວິທີການດັ່ງກ່າວຂ້າງບົນ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ຂຶ້ນກໍເອົາ ຮ່າງ ຂໍຕົກລົງ ລະຫວ່າງ ຄະນະຜູ້ແທນພວກເຈົ້າທັງສອງ ອອກ ເພື່ອໃຫ້ ກອງປະຊຸມດຳເນີນ ການເປີກສາທາລີຕໍ່ໄປ, ແລະຫວັງວ່າ ກອງປະຊຸມ ຈະສຳເລັດຜົນ ເປັນ ຢ່າງດີ.



10th volume
19. 12. 72
19 DEC 1972

ບົດ ປ ະ ກ ອ ບ ຄ ັ ັ ັ ມ

ຂອງ ທ່ານ ພູ ສິປະເສີດ, ຫົວໜ້າ ຄະນະຕັ້ງແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ,
ກ່າວໃນວາລະປະຊຸມ ເພື່ອທີ ໑໐, (ໃນວັນທີ ໑໙/໑໒/໑໙໗໒).

ບັນດາທ່ານ,

ໂດຍຢຶດຫມັ້ນ ໃນສິດປະໂຫຍດ ອັນສູງສົ່ງ ຂອງປະເທດຊາດ ແລະ ປະຊາຊົນ, ແລະ ດ້ວຍ
ເຈດຕະນາດີ ໃນການແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ໂດຍສັນຕິວິທີ, ເພື່ອສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະ
ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ, ໃນວາລະປະຊຸມ ຄັ້ງປະຖົມມະເລີກນັ້ນ, ຄະນະຕັ້ງແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ
ລາວ, ໄດ້ອະທິບາຍ ເນື້ອໃນລະອຽດ ຂອງ ວິທີການການເມືອງ ໕ ຂໍ້ ກຽວກັບ ການແກ້ໄຂບັນຫາ
ລາວ. ນັ້ນ ແມ່ນວິທີການກວມລວມ, ເປັນລະບົບດຽວ ເຊິ່ງລວມມີ ທາງດ້ານການທະຫານ, ການ
ເມືອງ, ກົດ ດ້ານພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ ຂອງບັນຫາລາວ. ວິທີການການເມືອງ ໕ ຂໍ້ ດັ່ງ
ກ່າວ ແມ່ນພື້ນຖານ ອັນຖືກຕ້ອງ ເພື່ອແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ໃນປະຈຸບັນ. ໃນວາລະປະຊຸມ ຄັ້ງກ່ອນໆ
ກໍ່ເຊັນດຽວກັບ ໃນວາລະປະຊຸມ ຄັ້ງທີ ໙ ແລ້ວນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ ຫຼັກຫມັ້ນຂອງຕົນ
ກະຈ່າງແຈ້ງຕື່ມອີກ ໂດຍໄດ້ສະເໜີ ຂໍ້ປົກຄຸມ, ລະອຽດຕ່າງໆຕື່ມອີກ ກຽວກັບ ບັນດາບັນຫາ ພື້ນ
ຖານ ອັນສຳຄັນທີ່ສຸດ ທີ່ວາງອອກ ສຳລັບປະເທດຊາດ ຂອງພວກເຮົາ, ແນໃສ່ ເຮັດໃຫ້ ສົງຄາມ
ຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ ສິ້ນສຸດລົງໂດຍໄວ ແລ້ວສ້າງ ສັນຕິພາບຄືນມາ, ດ້ານຫນຶ່ງອີກ ກໍ່
ເພື່ອແກ້ໄຂ ບັນດາບັນຫາພາຍໃນ ລະຫວ່າງຝ່າງລາວ, ເພື່ອກ້າວເຖິງ ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ
ລະຫວ່າງຄົນລາວດ້ວຍກັນ. ຫຼັກຫມັ້ນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດັ່ງກ່າວ ໄດ້ຮັບການຊົມເຊີຍ, ເຫັນດີ
ເຫັນພ້ອມ ແລະ ສະຫມັບສະຫນູນ ຢ່າງແຮງກັກ ຈາກທຸກຊັ້ນຄົນ ເພາະວ່າ ຫຼັກຫມັ້ນນັ້ນ ມີນັບສະ
ເພາະແດ່ ສອງແສງເຖິງ ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ ຢ່າງຖືກຕ້ອງເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ຍັງຕອບສະຫນອງ
ກັບຄວາມນຸ່ງນາວປາກຸະຫນາ ອັນເລິກເຊິ່ງ ແລະ ແຮງກັກ ຂອງປວງປະຊາຊົນເຮົາ ຄື ເອກະລາດ,
ສັນຕິພາບ, ຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ມີຄວາມເສຍດາງທີ່ສຸດ ທີ່ຝ່າງພວກທ່ານ ບໍ່ຕອບສະຫນອງ ຢ່າງດັງຫນ້າ
ແລະ ເຂັ້ມງວດ ຕໍ່ບັນດາຂໍສະເໜີ ອັນຖືກຕ້ອງ ແລະ ເຕັມໄປດ້ວຍ ເຈດຕະນາດີ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ດັ່ງກ່າວ. ບໍ່ພຽງແຕ່ເທົ່ານັ້ນ, ຝ່າງພວກທ່ານ ຍັງໄດ້ໃຊ້ ເວທີ ຂອງການເຈລະຈານີ້ ເພື່ອໂຄສະນາ
ພິກັ້ນ ໃສ່ຮ່າງປ້າງສີ ການຕໍ່ສູ້ຊາດ ດ້ານອາເມລິກາ ອັນສະຫວ່າງແຈ້ງ ແລະ ເປັນທຳ ຂອງບັນດາ
ກຳລັງຮັກຊາດລາວ, ດັ່ງແກ້ງ ໃສ່ຮ່າງປ້າງສີ ປະເທດສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕທອງດນາມ,
ປົກປິດ ການຮຸກຮານ ທີ່ເຕັມໄປດ້ວຍ ໃຫດກຳ ອັນນອງເລືອດ ຂອງ ອາເມລິກາ ຢູ່ລາວ.

ຜ່ານ ຄຳຖະແຫຼງ ຂອງທ່ານ ໂງ່ນ ຊະນະນິກອນ ໃນວາລະປະຊຸມ ຄັ້ງແລ້ວນີ້ ກໍ່ ຄຳ
ຖະແຫຼງຕ່າງໆ ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ ໃນໄລຍະທີ່ຜ່ານມາ, ພວກທ່ານ ໄດ້ນຳເອົາ ຂໍສະເໜີຕ່າງໆ
ອັນດ້ວຍ, ໄຮ້ເຫດຜົນ ອອກມາ ເຮັດໃຫ້ການເຈລະຈາ ຢຸດຢັ້ງຢືນ, ບໍ່ຄົບຫນ້າໄປໄດ້ ແຕ່ປະການ
ໃດ. ຫຼັກຫມັ້ນ ອັນດ້ວຍ ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ ໄດ້ສະແດງອອກ ຢ່າງຈະແຈ້ງ ໃນສານດ້ານ ດັ່ງນີ້:

ບັນຫາທຳອິດ: ອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າຍພວກທ່ານ ບັນດາຊາດຂອງຕົນ ໃນການເຈລະຈາ ກົດ
ໃນການແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ໂດຍສົມດິນ.

ໃນຂະນະທີ່ ກອງປະຊຸມ ເຈລະຈາ ໄດ້ຖືກຫນ່ວງຫນຽວ, ຍືດຍາວມາໄດ້ 6 ເດືອນກວ່າ ເຊິ່ງບໍ່ໄດ້ຮັບຜົນ ຢ່າງດັງຫນ້າ ແຕ່ປະການໃດນັ້ນ, ໂດຍໄດ້ຮັບການ ສົມຮັບຄວາມຄິດ ຈາກຝ່າຍພວກ
ທ່ານ, ອາເມລິກາ ຊຶ່ງພັດເພມທະວີ ດຸ້ມລະເບີດ ຍິງທຳລາຍ ຜົນແຜນດິນລາວ, ເພມທະວີ ການ
ເສື່ອມທັບ ບຸກໂຈມຕີບຸນຄຳ ເຂດປົວປຸງ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່. ການ
ເສື່ອມໃຫຍ່ ຂອງກອງທັບອາກາດ ອາເມລິກາຢູ່ລາວ ໃນ 6-໓ ເດືອນ ນີ້ ມາໄດ້ ກໍໄດ້ເພມສັນ ຢ່າງ
ຮ້າຍແຮງ, ເບັ້ນຕົ້ນເນນ ຍິນ ເບ-໒໗ ແລະ ເບ-໒໒. ດາມຕົວເລກ ທີ່ຍັງບໍ່ທັນຮັບຮູ້ ຈຳນວນ
ລູກບິນ ດຸ້ມລະເບີດ ຍິງທຳລາຍຢູ່ລາວ ຂອງຍິນ ເບ-໒໒ ຂອງອາເມລິກາ ໃນ ໓ ເດືອນແລ້ວນີ້
ໄດ້ເພມສັນທັບ ໓ ເທົ່າ ເມັດປຽບໃສ່ ໓ ເດືອນຕົ້ນປີ ໑໙໗໒. ອາເມລິກາ ໄດ້ນຳເອົາ ກອງທະ
ຫານເລອຮັບຈ້າງຂອງໄທ ເຂົ້າມາເພມໃນລາວເກີດບ ໑໐ ກອງພັນ, ອັນໄດ້ຖືກຈຳນວນ ທະຫານ
ເລອຮັບຈ້າງຂອງໄທ ຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ຂຶ້ນເຖິງ ໓໒ ກອງພັນ ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍ ກອງທະຫານ
ຮາບ ແລະ ກອງບິນໃຫຍ່, ໃຊ້ພວກນີ້ ສົມທົບກັບ ກອງທະຫານຝ່າຍອອກ ໂດຍມີ ກອງທັບອາກາດ
ອາເມລິກາ ຊ່ວຍຫນູນ ໃຫ້ໂດຍກົງ ເປີດການເສື່ອມທັບ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່ ແຕ່ ໒໐ ເຖິງ ໒໐
ກອງພັນ ບຸກໂຈມຕີບຸນຄຳ ຜົວເມືອງ ສາລະວັນ, ເມືອງ ປາກຊອງ, ເມືອງ ພະລານ ແລະບໍລິ
ເວນ ທົ່ງໄຫຕິນ-ຊຽງອອາງ ເຊິ່ງແມ່ນ ເຂດທີ່ຢູ່ໃກ້ການຄວບຄຸມ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ.

ໂດຍເດີນຕາມຮຽ ຂອງພວກຕົນໂຊງອນ ແລະ ພວກຫຸ່ນ ພະຍົມເປັນ, ຝ່າຍອຽງຈັບ ໄດ້
ຮ້ອງຂໍ ໃຫ້ອາເມລິກາ ເພມທະວີການຊ່ວຍເຫລືອ ດາວູດ ຍຸດທະພັນ ແລະ ພາຫະນະສົງຄາມ ຢ່າງ
ຮີບດວນ, ໃນນັ້ນມີທັງຍິນ ເດລິກັບແຕ ແລະຍິນ ເດ-໒໕. ກຽງຄຸ້ມການ ເສື່ອມໃຫຍ່ ທາງດ້ານ
ການທະຫານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ຝ່າຍພວກທ່ານ ຍັງໄດ້ເພມທະວີ ການເສື່ອມໃຫຍ່ ທາງດ້ານການເມືອງ
ແລະ ດ່າງປະເພດ ດ້ານກັບ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ. ພວກທ່ານ ໄດ້ແຕ່ງຕັ້ງ ໄປທ້ອງຖິ່ນຕ່າງໆ
ເພື່ອໃຫ້ສະບາ ພິກັບ ຫລັກທ່ານ ຕັ້ງຄຸ້ມຄອງ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ທີ່ໄດ້ສະເຫນີອອກ ໃນ
ກອງປະຊຸມ ເຈລະຈາ ທີ່ຜາມມາ, ແນໃສ່ ກົດລະບຽບແຕ່ງຕັ້ງສິງໄສ ແລະ ກະວິນກະວາຍ ໃນຫນູ່
ປະຊາຊົນ.

ບັນຫາທຳອິດ ທີ່ຫນ້າຫນ່ວງ ພິສິນຄວນ ກົດ ໃນຂະນະທີ່ ພວກຕົນເນັ້ນການເຈລະຈາຢູ່ນ, ໃຊ້
ໃນການ ຕອບຄຳສຳພາດ ບັນຫາທຳອິດຕ່າງປະເທດ ກົດ ໃນການປາໄສ ໂຕ້ລົມກັບ ຊຳລາຊະການ
ແລະ ທະຫານ, ສະເດັດເຈົ້າ ສຸວັນນະພູມາ ໃນຄານະ ເປັນຫົວຫນ້າ ຂອງຝ່າຍອຽງຈັບ ກໍໄດ້ປະ
ກາດຢ່າງເປີດເຜີຍວ່າ ອາເມລິກາ ຈະບໍ່ປະແຫຼມວິນດູຈິນ, ປະທານາທິບໍດີ ນິກເຊີນ ຈະບໍ່ປະວິນດູຈິນ,
ກອງທັບອາກາດ ອາເມລິກາ ຍັງຈະຢູ່ໃຫຍ່ໄປອີກ ໒-໕ ປີ, ອາເມລິກາ ໄດ້ໃຫ້ຄຳຫມັ້ນສັນຍາ ຈະ
ສືບຕໍ່ດຸ້ມລະເບີດ ໃສ່ລາວ ແລະ ສືບຕໍ່ໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອ ທາງດ້ານການທະຫານແກ່ລາວ ໃນລະດັບປະ
ຈຸບັນ ແລະ ວິນາ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ສະເດັດເຈົ້າ ສຸວັນນະພູມາ ກໍໄດ້ມີຄຳເຫັນ ແລະ ສະເຫນີ ທີ່
ດ້ານທສູດ ຄືວ່າ ລັດຖະບານປະຈຸບັນ ຍັງດຳລົງຄຶງຜົວຢູ່, ບໍ່ຄວນຈະຈັດຕັ້ງ ສະພາປະສົມການເມືອງ,

ບໍ່ສູງ ການດຳລົງຕົງຕົວ ຂອງສອງເຂດ ໂດຍດ້າງວ່າ ເປັນການຍື່ນ ຕໍ່ລັດຖະທຳມະນູນ, ລາວ
ອາດຈະສືບຕໍ່ ຂໍການຊ່ວຍເຫຼືອ ທາງດ້ານອາດູດ ຍຸດທະສາດ ຈາກຕ່າງປະເທດ ແລະ ເວົ້າວ່າ ຕ້ອງ
ມີການຢູ່ອົງເສຍກວນ ຈຶ່ງຈະມີການເປີກສາຫາລື ວິທີການການເມືອງ ກັບແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ
ອື່ນໆ.

ຄຳເວົ້າ ຂອງສະເດັດ ເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ມັນບໍ່ແມ່ນຄຳເວົ້າອັນເປັນທຳມະ
ດາ, ດັ່ງນີ້ເຈດຕະນາ ໃຊ້ກຳລັງຫນີບຸລີ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ໃນການເຈລະຈາ ຢ່າງບັງອາດ.
ກະ ໂດຍສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ແລະຝ່າງອື່ນໆຈັນເອງ ໄດ້ອີງໃສ່ອາເມລິກາ, ໄດ້ນຳເອົາອາເມ
ລິກາ ແລະພວກປະຕິການໄທ ເຂົ້າມາແຊກແຊງຮຸກຮານລາວ, ມາເຖິງລຽມນີ້ ຊື້ໄດ້ສະແດງອອກ
ຢ່າງບໍ່ປິດບັງ ຈັກຫມັງ ໃນການອີງໃສ່ ອຳນາດກຳລັງ ຂອງອາເມລິກາ ເພື່ອບິບບັງຄັບ ບັນດາກຳ
ລັງຮັກຊາດລາວ ຕ້ອງອອກມາຮັບເວົ້າ ເງື່ອນໄຂຕ່າງໆ ລ່ວງຫນ້າ ເຊິ່ງແມ່ນ ວິທີການແບບຕ່ຳຕັ້ງທີ່ສຸດ
ທີ່ຝ່າງອື່ນໆຈັນ ສະເໜີອອກມາ.

ຄຳປະກາດຕ່າງໆ ດັ່ງກ່າວຂອງ ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ນັ້ນ ໄດ້ເຜີຍແຜ່ອິດທິພົນ
ເຖິງທາດແທ້ແທ້ເຈດຕະນາ ອັນດີດ້ານ ໃນການສືບຕໍ່ ວົງການຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ ແລະບໍລິ
ຫານລາວ ແລະຕໍ່ບັນດາປະເທດ ໃນດິນດູຈີນ, ພ້ອມກັນນັ້ນ ມັນກໍຊື້ໃຫ້ເຫັນແຈ້ງຕື່ມວ່າ ຝ່າຍອື່ນໆ
ຈັນ ໄດ້ຂຶ້ນກັບອາເມລິກາ ຢ່າງສິ້ນເຊີງ.

ຈາກຄຳເວົ້າ ແລະ ການກະທຳ ທີ່ອາດເຈດຕະນາດີ, ບໍ່ມີການກຳລັງ ແລະ ບໍ່ມີຄວາມສະ
ເໝີພາບ ຂອງເພີ່ນດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ໄດ້ກູ້ປະສັກຂັດຂວາງ ກອງປະຊຸມ
ເຈລະຈາ ຢ່າງຈັນປະຈຸບັນ ບໍ່ໃຫ້ສຸບຫນ້າໄປໄດ້. ດັ່ງນັ້ນ, ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ແລະ ຝ່າງ
ອື່ນໆຈັນ ຕ້ອງຮັບຜິດຊອບ ກ່ຽວກັບສະພາບການດັ່ງກ່າວນັ້ນ.

ແຕ່ມັນເປັນທຳມະດາຢູ່ວ່າ ການນາບຸຊູ ຂອງສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ແລະ ຝ່າງອື່ນໆ
ຈັນນັ້ນ, ມັນບໍ່ສາມາດຈະຂຶ້ນຊູ ແລະ ສົນສະເຫຼີມ ນັ້ນໃຈດີ ແລະ ຄວາມຕັດສິນໃຈ ຂອງບັນດາກຳ
ລັງຮັກຊາດລາວ ໃນພາລະກິດ ຕໍ່ສູ້ອັນເປັນທຳມະດາຂອງຕົນ ແລະ ມັນແຮງຢືນຢັນສັດຈະທຳຄື: ການຮຸກ
ຮານ ແລະ ແຊກແຊງ ຂອງອາເມລິກາ ແມ່ນອຸປະສັກດັບໃຫຍ່ຫຼວງ ໃຫ້ແກ່ການ ແກ້ໄຂບັນຫາລາວ
ໂດຍສິ້ນຕົວ. ດັ່ງນັ້ນ, ຖ້າບໍ່ກຳຈັດບັດເປົ່າ ອຸປະສັກດັ່ງກ່າວນັ້ນອອກ, ການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໂດຍ
ສິ້ນຕົວ ກັບອາດຈະບັນລຸຜົນສຳເລັດໄດ້ ຢ່າງແນ່ນອນ.

ບັນດາຄຳເວົ້າ ແລະ ການກະທຳຕົວຈິງຕ່າງໆ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າງພວກທຳມະນູນ
ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ທາງປາກອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າງພວກທຳມະນູນ ໄດ້ເວົ້າເຖິງການເຈລະຈາ ໂດຍ
ສິ້ນຕົວ ແຕ່ ການກະທຳ ຊື້ພັດເພີ່ມທະວີສົງຄາມ, ອາເມລິກາ ຍັງບໍ່ທັນປະລະ ເຈດຕະນາຮຸກຮານ
ລາວ ແບບລ່າເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່, ຍັງບໍ່ທັນຢາກແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວໂດຍສິ້ນຕົວ, ແຕ່ຍັງຢາກສອງ
ໂອກາດໃຊ້ການເຈລະຈານີ້ ເພື່ອເປັນມາບຄວັນ ເພື່ອຫວັງຫຼອກລວງ ສຽງວິພາກວິຈານ ຂອງປະຊາ
ຊົນພາຍໃນ, ປະຊາຊົນໃນໂລກ ກໍຄື ປະຊາຊົນອາເມລິກາເອງ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ກໍສະແດງໃຫ້ເຫັນ
ວ່າ ຝ່າຍພວກທຳມະນູນ ບໍ່ມີອິດສະຫຼະ ໃນການກະທຳໃດໆ, ມີແຕ່ຂຶ້ນກັບອາເມລິກາ ຢ່າງສິ້ນເຊີງ, ເປັນ
ກະບອກສຽງໂອສະນາ ໃຫ້ອາເມລິກາ ແລະ ອີງໃສ່ອາເມລິກາ ດ້ານກັບບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ

ປະຊາຊົນ . ບັນດາການກະທຳ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າງພວກທ່ານນັ້ນ ພຽງແຕ່ເຮັດໃຫ້ ສະພາບການ ຂອງປະເທດເຮົາ ທີ່ມີຄວາມເຊື່ອຖືກັນ ແລະ ຄວາມເຊື່ອຖືກັນ, ພຽງແຕ່ເຮັດໃຫ້ ບັນຍາກາດ ຂອງກອງປະຊຸມ ເຈລະຈາຊຸມນິດ, ແລະ ຂັດຂວາງ ບໍ່ໃຫ້ການເຈລະຈາສືບຕໍ່ໄປໄດ້ເທົ່ານັ້ນ. ນັ້ນເປັນທຳມະດາຢູ່ວ່າ, ໃນສະພາບການດັ່ງກ່າວນັ້ນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ບໍ່ມີສັນທາງອື່ນໃດ ນອກຈາກຕັດສິນໃຈ ທີ່ບໍ່ມັ່ງທຸກບາດກ້າວສຽງໄພທາງທະຫານຕໍ່ໃຫມ່ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າງພວກທ່ານ ດ້ອງເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບ ທັງໝົດ ຕໍ່ສິນຮ້າງທຸກຢ່າງ ທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນຕາມພາງຫຼັງ.

ດ້ານສູງ: ຝ່າງພວກທ່ານຫວັງຝາກເຈລະຈາ ໃນທາງຮາງ, ມີກົນອຸບາງຫວັງກິນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ, ບິບບັງຄັບໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດ້ອງຮັບເອົາ ສະບຽບການເມືອງທີ່ຂຶ້ນກັບ ອາເມລິກາ ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ.

ໃນບົດຄຳເຫັນ ຂອງພວກທ່ານ ຫຼາຍສະບັບ, ໂຊງວິງໄລ່ຄວາມທ້ອນ "ປົກປັກຮັກສາ ລັດຖະທຳມະນູນ, ປົກປັກຮັກສາ ຄວາມເປັນຕົ້ນຫນຶ່ງອັນດຽວ ຂອງປະເທດລາວ" ນາເປັນສາກບັງຫນ້າ, ພວກທ່ານໄດ້ປະຕິເສດ ການດຳລົງທຶງທົວ ຂອງສະໄໝ ທີ່ມີຄວາມກວາວກາຍປົກຄອງຕ່າງກັນ, ບິບບັງຄັບໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດ້ອງຮັບຮູ້ ລັກສະນະຖືກກີດຫນາງ, ຖືກຕ້ອງຕາມ ລັດຖະທຳມະນູນ ຂອງຕົນເອງເອີ້ນວ່າ ລັດຖະບານ ແລະ ສະພາ ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ, ທວງໃຫ້ ພວກຂ້າພະເຈົ້າດ້ອງນາເຂົ້າກັບ ຝ່າງພວກທ່ານ, ກັບຄືນເຂົ້ານາເຈລະ ໃນຕົ້ນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານບັບບຸ່ງ" ແລະ "ສະພາ ຂະຫຼາງສອນ" ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ. ຕົ້ນນັ້ນ ບໍ່ແມ່ນອັນອັນໃດ ນອກຈາກກົນອຸບາງຫວັງກິນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ດ້ອງການເມືອງ ເຊິ່ງພວກທ່ານ ປະຕິບັດບໍ່ໄດ້ ດ້ອງການໃຊ້ກຳລັງທະຫານ ໃນບັງຄັບເທົ່າໃດປີນານີ້. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຍິນຍັນອີກເທື່ອຫນຶ່ງວ່າ ບັນດາຂໍສະເໜີ ຂອງພວກທ່ານດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ນັ້ນເປັນພຽງແຕ່ ຄວາມໄປ້ຢັນ, ບໍ່ມີອີງ ແລະ ບໍ່ມີການກໍານົດ ເຊິ່ງໄດ້ຖືກປະຕິເສດ ນາແຕ່ດັ່ງນັ້ນ.

ດ້ານສູງ: ຝ່າງພວກທ່ານ ມີກົນອຸບາງ ແຍກບັນຫາການທະຫານ ອອກຈາກບັນຫາການເມືອງ ໃນການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ.

ໃນບົດຄຳເຫັນຕ່າງໆ ຂອງພວກທ່ານ ທ່ານນາຍນັ້ນ, ພວກທ່ານ ໄດ້ເນັ້ນວ່າ ດ້ອງເປົກສາຫາລື ແລະ ແກ້ໄຂບັນຫາຢູ່ດຽວ ແລະ ບາງບັນຫາ ທາງດ້ານການທະຫານກໍ່ຕົວ ແລ້ວຈຶ່ງເປົກສາບັນດາບັນຫາ ການເມືອງຕາມຕລັງ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຖືວ່າ ວິທີແກ້ໄຂແບບນັ້ນ ລ້ອນແຕ່ບໍ່ຖືກກັບຕົວຈິງ, ບັນພັນຄານ, ເຮັດແນວນັ້ນ ພຽງແຕ່ ເປັນການແກ້ໄຂທາງປາຍ, ບໍ່ແມ່ນການແກ້ໄຂ ກົກຮາກຂອງນັ້ນ. ການທີ່ພວກທ່ານ ເຮັດໄປແນວນັ້ນ ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ພວກທ່ານ ບໍ່ມີຄວາມຈິງໃຈ ໃນການແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ, ພຽງແຕ່ ຝາກອາດເອລາ ເພິ່ນທະວີ ບັບບຸ່ງກຳລັງ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນກຳລັງທະຫານ ເພື່ອສືບຕໍ່ ຕ້ານກັບ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ, ຕົ້ນເປັນການຂັດຂວາງ ແລະ ຫນອງຫນຽວ ການສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງ ປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ, ແລະ ເປັນການເຮັດໃຫ້ ສະຖານະການ ບ້ານເມືອງ ກັບເຂົ້າສູ່ ຄວາມສະຫງົບນັ້ນ ຍືດເຍືອໄປຕື່ມ.

ຫລັກຫມັ້ນ ຂອງພວກທ່ານ ທີ່ສະແດງອອກ ໃນສາມດ້ານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ກຳລັງປະສົບ ອັນ
 ໃຫຍ່ຫລວງທີ່ສຸດ ໃຫ້ແກ່ການແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ, ເຮັດໃຫ້ການ ເຈລະຈາ ບໍ່ຄົບຫນ້າໄປໄດ້. ເພື່ອ
 ເຮັດໃຫ້ການ ເຈລະຈາ ຄົບຫນ້າ ກ້າວໄປເຖິງ ຜົນສຳເລັດ ດົວຈິງໄດ້ນັ້ນ, ຢ່າຍພວກທ່ານ ຈຶ່ງປະ
 ລະ ຫລັກຫມັ້ນ ອັນດັ່ງກ່າວນັ້ນ ແລະ ພ້ອມກັບ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດຳເນີນການ ເຈລະຈາ
 ເບີກສາຫາລືກັນ ດ້ວຍເຈດຍະນາດີ, ມີການກຳລັງ ແລະ ຖືກແທດກັບດົວຈິງ. ເພື່ອເຮັດໃຫ້ ສະເໜີ
 ຕ່າງໆ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ທີ່ໄດ້ນຳອອກ ໃນວາລະປະຊຸມ ເທື່ອທີ ໙ ແລ້ວນີ້ ກະຈາງແກ້ງຜົນ,
 ຢ່າຍບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເັນມີຄວາມຈຳເປັນ ຕ້ອງເນັ້ນຜົນ ບາງໆ ດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

໑/. ບັນຫາລາວ ຕ້ອງໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ ບົນພື້ນຖານ ສັນຍາເສຍເສດຖີ ໑໙໖໒ ກຸ່ມດັ້ງ
 ລາວ ແລະ ສະພາບການດົວຈິງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ.

ຫລັກຫມັ້ນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ອະທິບາຍ ນາຫລາຍເທື່ອແລ້ວ ໃນວາລະ
 ປະຊຸມ ຕ່າງໆ, ແຕ່ ຍ້ອນພວກເຮົາ ມີພັດສະນະບໍ່ຄືກັນ ກຸ່ມກັບບັນຫານີ້, ສະນັ້ນ ຈຶ່ງຍັງບໍ່ທັນ
 ແກ້ໄຂບັນຫາ ທີ່ໄດ້ວາງອອກ ໃຫ້ຖືກຕ້ອງໄດ້.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຖືວ່າ ຈຸດພິເສດສຳຄັນ ທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ອະທິບາຍ ໃນວາລະປະຊຸມ
 ເທື່ອທີ ໙ ນັ້ນ, ໄດ້ສອງແສງ ເຖິງສະພາບການ ດົວຈິງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ຢ່າງຖືກຕ້ອງທີ່ສຸດ. ໃນ
 ຈຸດພິເສດສຳຄັນນັ້ນ, ບັນຫາ ອາເມລິກາ ຮຸກຮາມລາວ ແມ່ນ ຈຸດພິເສດ ພື້ນຖານທີ່ສຸດ. ເພາະສະ
 ນັ້ນ ຖ້າຢາກແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ໃຫ້ຖືກຕ້ອງ ແລະ ເດັດຂາດນັ້ນ, ມັນບໍ່ສະເພາະແຕ່ ອາເມລິກາ
ຕ້ອງຢຸດເຊົາ ການຖິ້ມລະເບີດ ແລະ ທຸກການເຄື່ອນໄຫວດ້ານການທະຫານຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນເທົ່ານັ້ນ,
ແຕ່ຍັງຕ້ອງຢຸດເຊົາທຸກການຕິດພັນ ທາງທະຫານຂອງ ອາເມລິກາຢູ່ລາວ ໃນອານາຄົດຢ່າງ ຕະຫຼອດ
ການອີກດ້ວຍ, ຕ້ອງເອົາລົບ ເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ຜົນຜົນດິນອັນຄົບຖ້ວນ
 ຂອງລາວ ກຳລັງສິດສິນດ້ວຍຕົນເອງ ຂອງປະຊາຊົນລາວ.

ຍ້ອນການຮຸກຮາມ ຂອງອາເມລິການັ້ນເອງ ຈຶ່ງມີການຕຸ້ຍຖືກຊາດ ດ້ານອາເມລິກາ ຂອງ
 ປະຊາຊົນລາວ. ຈາກການຕຸ້ຍຖືກຊາດນັ້ນ, ມັນໄດ້ເຮັດໃຫ້ລາວເຮົາ ເກີດມີສອງເຂດ, ມີສອງອຳ
 ນາດການປົກຄອງ, ສາມກຳລັງການເມືອງ ແລະ ກຳລັງປະກອບອາດູດຕ່າງກັນ. ການປະກົດຕົວ
 ຂອງສອງເຂດດັ່ງກ່າວນັ້ນ ແມ່ນດົວຈິງອັນໜຶ່ງໃນສັງຄົມ ແລະ ປະຫວັດສາດທາງພາວະວິໄສ ເຊິ່ງ
 ບໍ່ມີໃຜຈະປະຕິເສດໄດ້. ການຮັບຮູ້ຄວາມຈິງດັ່ງກ່າວນັ້ນ ແມ່ນມີຄວາມຈຳເປັນ ແລະ ບໍ່ເປັນການຍືນ
 ດັລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ຄວາມເປັນອັນໜຶ່ງອັນດຽວຂອງປະເທດຊາດຄືດັ່ງ ຄຳໂຄສະນາບົດເບື້ອນ
 ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ. ການສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງຢ່າງດ່ຽວ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ແມ່ນເລີ່ມມາ
 ຈາກຄວາມຈິງດັ່ງກ່າວ, ສະນັ້ນຈຳຕ້ອງສ້າງບັນດາພື້ນຖານ ດ້ານການເມືອງ ອັນຈຳເປັນທີ່ເຊິ່ງມີມາ
 ເພື່ອເຮັດໃຫ້ປະເທດຊາດເປັນເອກະພາບ ໂດຍວ່າມາການເຈລະຈາຢ່າງສະເໝີພາບ ລະຫວ່າງສອງ
ຝ່າງ, ສອງເຂດ ໂດຍບໍ່ໃຫ້ຝ່າງໃດກິນຝ່າງໃດ ຫຼື ບິບຍັງຄັບຝ່າງໃດ.

ຍ້ອນອາເມລິກາ ແລະ ລາວມີຂອບເຂດໄດ້ທຳລາງ ແລະ ໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງ
 ຊາດຊົດກາວ ທີ່ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນໃນປີ ໑໙໖໒ ຢ່າງສົມເຊີງນັ້ນ, ຢູ່ໃນສອງເຂດຈຶ່ງໄດ້ປະກົດມີສອງອຳ

ນາດການປົກຄອງຕ່າງກັນ. ເພາະສະນັ້ນຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ຈຶ່ງບໍ່ມີລັດຖະບານໃດທີ່ຖືກຕ້ອງຕາມລັດ
 ຖະທຳມະນູນ, ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ ແລະ ດາງໜ້າໃຫ້ທົ່ວປະເທດໄດ້. ອັນທີ່ພວກທ່ານເອີ້ນວ່າ
 ລັດຖະບານ ແລະ ສະພາທີ່ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ ລັດຖະທຳມະນູນນັ້ນ, ມັນພຽງແຕ່ເປັນວົງການກຳ
 ອຳນາດ ສະເພາະແຕ່ຂອງຝ່າງໜຶ່ງຈັບ ແລະ ມີຄຸນຄ່າ ສະເພາະແຕ່ໃນເຂດທີ່ຝ່າງພວກທ່ານກ່ອນ
 ກາເທົ່ານັ້ນ. ສະນັ້ນ ໃນເວລາລຳດັບ ດຳເນີນການເລືອກຕັ້ງຝ່າງມີເສລີພາບ ປະຖາທິປະໄຕແທ້ຈິງ
 ເພື່ອເລືອກຕັ້ງລັດຖະສະພາ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດເປັນທາງການນັ້ນ, ທັງສອງຝ່າງຕ້ອງ
 ເຈລະຈາກັນ ຈັດຕັ້ງສະພາປະສົມການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊຶ່ງຄາວຊຸດໃໝ່ ໃນ
 ທັນທີ, ບໍ່ອາດຈະບີບບັງຄັບ ໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຮັບເອົາ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມໃນອຳນາດການປົກຄອງ
 ຂອງພວກທ່ານຢ່າງເດັດຂາດ.

໒/. ວິທີການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ແມ່ນວິທີການແກ້ໄຂກວມລວມ, ລວມທັງດ້ານທະຫານ ແລະ ການເມືອງໄປພ້ອມກັນ.

ບັນຫາລາວມີສອງດ້ານພື້ນຖານຄື: ບັນຫາອາເມລິກາຮຸກຮານລາວ ແລະ ບັນຫາພາຍ
 ໃນຂອງລາວ, ບັນຫາການທະຫານ ແລະ ບັນຫາການເມືອງຂອງລາວ. ສອງດ້ານດັ່ງກ່າວ ມີການ
 ພົວພັນກັນຢ່າງສະຫນິດແທ້ໆ, ແກ້ໄຂດ້ານໜຶ່ງ ແມ່ນສ້າງເງື່ອນໄຂພື້ນຖານໃນລົດ ອັນຈຳເປັນ
 ໃຫ້ແກ້ການແກ້ໄຂດ້ານໜຶ່ງ, ແກ້ໄຂດ້ານໜຶ່ງໄດ້ດີ ຈຶ່ງຈະຮັບປະກັນໃຫ້ແກ້ ການແກ້ໄຂດ້ານ
 ຜ່ານໜຶ່ງຢ່າງເດັດຂາດ. ສະນັ້ນບໍ່ວ່າ ແຕ່ວິທີການແກ້ໄຂໃດໆ ກ່ຽວກັບລາວກໍລ້ວນແຕ່ຕ້ອງແກ້ໄຂໄປ
 ພ້ອມໆກັນ ທັງສອງດ້ານ ດ້ານທະຫານ ແລະ ການເມືອງ. ໃນເວລາທີ່ພວກເຮົາຕົກລົງກັນໄດ້ ກ່ຽວ
 ກັບ ບັນຫາຢຸດເຊົາສົງຄາມ ພື້ນຜູ້ສັນຕິພາບ, ພວກເຮົາກໍຕ້ອງຈັດຕັ້ງ ອົງການການເມືອງໃໝ່ຂຶ້ນທັນ
 ທີ ເພື່ອປະຕິບັດບັນດາຂໍ້ໄດ້ເຊັນກັນ, ຮັບປະກັນການປົກປັກຮັກສາ ສັນຕິພາບຢ່າງຍາວນານ, ບໍ່ມີ
 ຫານວຽກງານຂອງປະເທດ ມັບແຕ່ເວລາສັນຕິພາບກັບຕົວຕົນມາ ຈົນເຖິງເວລາມີການເລືອກຕັ້ງ
 ລັດຖະສະພາ ແລະ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດເປັນທາງການຂຶ້ນໄດ້. ສະພາປະສົມການເມືອງ
 ທີ່ແມ່ນອົງການສູງສຸດ ແຫ່ງຄວາມປ່ອງດອງຊາດ, ຢ່າງນັ້ນມັນ ຕ້ອງໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ແລະ ເລີ່ມ
 ດັບເຄື່ອນໄຫວໃນທັນທີ ພາຍຫຼັງທີ່ການຢຸດສົງຄາມສິ້ນສຸດ ເພື່ອປະຕິບັດບັນດາຂໍ້ຄວາມທີ່ໄດ້ເຊັນກັນ,
 ສືບຕໍ່ເປີກສາຊຸກຍູ້ ການຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊຶ່ງຄາວຊຸດໃໝ່ ໃຫ້ໄວເທົ່າໃດຢ່າງດີເທົ່ານັ້ນ ແລະ
 ແກ້ໄຂບັນຫາຕ່າງໆທີ່ພວກທ່ານ ແລະ ຕົງຄ້າງ ລະຫວ່າງສອງຝ່າງ. ບໍ່ຄວນ ແລະ ບໍ່ອາດຈະແຍກບັນ
 ຫາທະຫານອອກນອກ ບັນຫາການເມືອງຢ່າງເດັດຂາດ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຫວັງວ່າຝ່າງພວກທ່ານຈະຄົ້ນຄ້ວາລະອຽດ ກ່ຽວກັບຄຳເຫັນຕ່າງໆ ຂອງ
 ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ແລະ ມີການ ອບສະຫນອງຢ່າງດັ່ງໜ້າ ເພື່ອເປີດຊ່ອງທາງໃຫ້ແກ້ການເຈລະຈາ
 ຂອງພວກເຮົາ ມີການຕົບຫນ້າໄປໂດງດີ.

ບົດ ປ ະ ກ ອ ບ ຄ ັ ເ ຫ ັ ນ

26.12-72
26 DEC 1972

ຂອງ ທ່ານ ພນ ສີປະເສີດ, ຫົວໜ້າ ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກສາອາວຸດ, ກ່າວໃນວາລະປະຊຸມ ເທຣຍີ ໑໑, (ໃນວັນທີ ໒໔/໑໒/໑໙໗໒).

ບັນດາທ່ານ,

ນາຍົກຄະນະ, ກອງປະຊຸມ ເຈລະຈາ ລະຫວ່າງ ຄະນະຜູ້ແທນທັງສອງ ຂອງພວກເຮົາ ໄດ້ຄຳ ເນີນ ນາ ເປັນວາລະທີ ໑໑, ແລະ ກິນເວລາ ສອງເດືອນກວ່າແລ້ວ. ຕະຫລອດໄລຍະດັ່ງກ່າວ, ພວກ ທ່ານ ບໍ່ໄດ້ຕອບສະໜອງ ຄຳສະເໜີ ແລະ ຮ້າງ ຂໍ້ຕົກລົງ ທີ່ເດີມໄປດ້ວຍ ເຈດຕະນາດີ ຂອງບັນດາກຳ ລັງຮັກສາອາວຸດ ຢ່າງຖືກຕ້ອງ, ຍິ່ງກວ່ານັ້ນ, ພວກທ່ານ ຍັງບໍ່ຢູ່ຢູ່ເຊົາ ໃນການໃຊ້ກັນອຸບາຍ ອັນເລິກ ແລຍ ປຶ້ມໄປປຶ້ມນາ ກໍອຸປະສັກ ເພື່ອຫນ່ວງຫນ່ວງ ກອງປະຊຸມ ແລະ ເຮັດໃຫ້ການແກ້ໄຂ ບັນຫາດ່າງໆ ຂອງ ຊາດ ຊັກຊ້າໄປ.

ທ່ານ ອັນດີດ້າມ ຂອງພວກທ່ານ ຢູ່ໃນກອງປະຊຸມ, ກໍຄື ການກະທຳ ສ່ຽງໄພ ທາງການທະ ຫານ ຂອງພວກທ່ານ ຕໍ່ເອດບົດປ່ຽ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກສາອາວຸດ ຕະຫລອດໄລຍະ ໒ ເດືອນ ທີ່ຕ່າງມາ ໄດ້ ສະແດງໃຫ້ເຫັນ ຢ່າງຈະແຈ້ງ ເຖິງການຂາດເຈດຕະນາດີ ຂອງຝ່າຍພວກທ່ານ. ດັ່ງແຕ່ກອງປະຊຸມ ໄດ້ ເລີ່ມຕົ້ນ ນາ ເຖິງປະຈຸບັນ, ບັນຫາດ່າງໆ ກຽດກັບ ລະບຽບການ ທີ່ທັງສອງຝ່າຍ ຍັງບໍ່ທັນໄດ້ ຕົກລົງກັນ, ເຊັ່ນ ພວກທ່ານ ອຸປະປະໂຫລກ ດັ່ງຕົນເອງ ເປັນ "ຄະນະຜູ້ແທນ ລັດຖະບານປະເສີມ ຊົ່ວຄາວສາມຝ່າຍ" ທີ່ໄດ້ຖືກໂສນລົ້ມໄປແລ້ວ, ເອົາທຸງ ນາບັກໄວ້ ໃນທ້ອງປະຊຸມ, ເອົາຜູ້ສັ່ງເກດການ ຂອງອັນດີເອີນວ່າ "ສະພາ" ຂອງຝ່າຍ ດຽງຈັນ ເຂົ້າມາຮ່ວມ ກອງປະຊຸມ ຕາມລຳພັງໃຈ ຂອງພວກທ່ານ ແຕ່ຝ່າຍດຽວ, ໂດຍວາງທ່ານ ເປັນເຈົ້າໃຫຍ່ ນາຍໃຫຍ່, ແມ່ນເປັນການລະເມີດ ຕໍ່ຫລັກການສະເໜີພາບ ແລະຫລັກ ການຕົກລົງກັນ ລະຫວ່າງ ຝ່າຍທັງສອງ. ທ່ານ ແລະ ການກະທຳ ຂອງພວກທ່ານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ ກໍ່ໃຫ້ມີ ບັນຍາກາດ ອັນບໍ່ມີຕົນດີ ແລະ ເປັນອຸປະສັກ ໃຫ້ແກ້ກອງປະຊຸມ ນັບແຕ່ຕົ້ນ ຈົນເຖິງປະຈຸບັນ.

ພວກທ່ານ ມີເຈດຕະນາ ຈະຫນີບ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໃຫ້ຮັບຮູ້ ອຳນາດການປົກຄອງ ຂອງຝ່າຍ ດຽງຈັນ ປະຈຸບັນ ວ່າເປັນ ລັດຖະບານປະເສີມ ຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍ ຫລື ເປັນ ລັດຖະບານ ຂອງ ຫມິດປະເທດ, ກໍຄື ໃຫ້ຮັບຮູ້ "ສະພາ" ຂອງຝ່າຍດຽງຈັນ ເປັນອົງການ ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ, ໂດຍ ຫວັງຈະເຮັດໃຫ້ ກອງປະຊຸມ ເຈລະຈານີ້ ເປັນກອງປະຊຸມ ທີ່ບໍ່ສະເໜີພາບ ລະຫວ່າງ ອັນດີເອີນວ່າ ລັດ ຖະບານ ກັບອົກຝ່າຍຫນຶ່ງ. ມັນເປັນອັນຈະແຈ້ງວ່າ, ພວກທ່ານ ໄດ້ສອບໃຊ້ ບັນຫາ ລະບຽບການ ເພື່ອ ຮັບໃຊ້ ເຈດຕະນາ ອັນມີຄວາມດ່າງກ່າວ ຂອງພວກທ່ານ. ສະນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ບໍ່ພຽງແຕ່ ໄດ້ປະຕິ ເສດ ແລະ ຄັດຄ້ານ ການກະທຳ ອັນຜິດພາດ ຕາມລຳພັງໃຈ ຂອງພວກທ່ານເທົ່ານັ້ນ, ຕົນຕໍ່ ພວກຂ້າ ພະເຈົ້າ ແມ່ນໄດ້ປະຕິເສດ ແລະ ຄັດຄ້ານ ເລື່ອງ ອັນເລິກແລຍ ດັ່ງກ່າວ ຂອງພວກທ່ານ.

ຍ້ອນ ທ່ານຄັດຄ້ານ ອັນເດັດຂາດ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ແລະ ສ່ຽງວິພາກວິຈານ ອັນດ່າງ ຂວາງ ຂອງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ, ພວກທ່ານ ຈຳຕ້ອງຖອນ "ຜູ້ສັ່ງເກດການ", ຖອນເຄື່ອງອັດ ສ່ຽງ ອອກຈາກກອງປະຊຸມ, ຍອມໃຫ້ມີການ ຕັດປ່ຽນກັນ ອຳນາດປັດປະກອບຄຳເຫັນ ໃນກອງປະຊຸມ, ແຕ່

ພວກທ່ານ ຍັງດ້ວນ ຮັກສາຊື່ "ຄະນະຜູ້ແທນ ຂອງລັດຖະບານ", ຍັງສືບຕໍ່ ປັບທຸງ ໃນທ້ອງຖະໜົນຢູ່. ສະເພາະ ຊື່ ແລະ ຖານະ ຂອງຄະນະຜູ້ແທນ ພວກທ່ານນັ້ນ, ພວກທ່ານ ກົມຄວນ ຈະຢືນເອົາ ຊື່ ແລະ ຖານະ ຂອງລັດຖະບານ ທີ່ຖືກລຸນຫາຍໄປແລ້ວ ນານຶ່ງ ເຈລະຈາກັບ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ. ບັນດາ ກຳລັງຮັກຊາດ ບໍ່ຮັບຮູ້ ຜູ້ໃຊ້ ຄະນະຜູ້ແທນ ຂອງຕົນເອງວ່າ ເປັນຜູ້ແທນ ຂອງອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ ລັດຖະບານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ນານຶ່ງ ເຈລະຈາ ກັບຕົນຢ່າງເດັດຂາດ, ເພາະ ມັນຈະບໍ່ແກ້ໄຂຫຍັງໄດ້. ຖ້າຢ່າຍ ພວກທ່ານຫາກຍັງດ້ວນ ເອົາຊື່ປ່ອມແປງແນວນາ ເຈລະຈາກັບພວກຂ້າພະເຈົ້າຕໍ່ໄປ, ການກະທຳ ວ່າ ຢ່າງພວກທ່ານດັ່ງແກ້ງ ຂັດຂວາງບໍ່ໃຫ້ກອງຖະໜົນ ເຈລະຈາບັນດາ ເຖິງ ຜົນສຳເລັດໄດ້. ການກະທຳ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ດັ່ງແນວນີ້ເຈດຕະນາຢາກຫນ່ວງຫນຸ່ວ ການເຈລະຈາ, ສະນັ້ນ ຢ່າງພວກທ່ານຕ້ອງເປັນຜູ້ ຮັບຜິດຊອບຕໍ່ປະຫວັດສາດ ແລະ ຕໍ່ຊາດ ແຕ່ຢ່າງດຽວຢ່າງສິ້ນເຊີງ.

ການທີ່ພວກທ່ານເອົາທຸງນາປັກໃສ່ໃນທ້ອງຖະໜົນ ຕາມລຳພັງໃຈນັ້ນ, ພວກທ່ານໄດ້ອ້າງເຫດ ຜົນອັນບໍ່ຊອບທຳຫຼາງຢ່າງ, ເຊິ່ງຜິດກັບຫຼັກການທີ່ທັງສອງຝ່າຍຕ້ອງໄດ້ຕົກລົງກັນ ຕາມລະບຽບການ ຂອງ ກອງຖະໜົນ. ພວກທ່ານ ເອົາທຸງນາປັກໃສ່ໃນທ້ອງຖະໜົນ ຕາມລຳພັງໃຈ ໂດຍອ້າງວ່າ ແມ່ນທຸງ ຊາດນັ້ນ, ແນວນີ້ເລີກນອ້ຍເລີກລັບ ຢາກສວຍໃຊ້ ສິດອຳນາດຂອງທຸງນັ້ນ ຕໍ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ມັນແມ່ນ ບໍ່ໄດ້ຢ່າງເດັດຂາດ. ດັ່ງນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າຄັດຄ້ານ ການກະທຳຕາມລຳພັງໃຈ ຂອງພວກທ່ານແຕ່ຢ່າງ ດຽວ, ຄັດຄ້ານກົນອຸບາງສິ່ງ ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ ທີ່ເອົາທຸງນາປັກຮັບປະດາ ເສີມສີ, ເສີມຊົງໃຫ້ຊື່ ແລະ ຖານະອັນບຸກຄັ້ງ ຂອງພວກທ່ານ ທີ່ເອີ້ນຕົນວ່າ ຄະນະຜູ້ແທນ ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວ ແຫ່ງ ຊາດ, ເພື່ອຢາກບີບບັງຄັບໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຮັບຮູ້ ອຳນາດການປົກຄອງ ເຊິ່ງແມ່ນ ຈັກກະພັດອາເມລິ ກາ ເປັນຜູ້ປັບແຕ່ງອັນ.

ພວກທ່ານຄວນເຂົ້າໃຈວ່າ ການແກ້ໄຂບັນຫາບ້ານເມືອງນັ້ນແມ່ນການເຈລະຈາ ລະຫວ່າງບັນດາ ຝ່າງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຢ່າງສະເໝີພາບ, ດັ່ງນັ້ນ ຝ່າງວຽງຈັນ ຕ້ອງປະລະທຳທີ່ເອົາປຽບເອົາລັດກັນ ແລະ ເລື່ອງສິ່ງ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໂດຍທັນທີ. ຖ້າຝ່າງພວກທ່ານຫາກຍັງດັ່ງແກ້ງ ເອີ້ນຕົນວ່າ ເປັນ ຄະນະຜູ້ແທນ ລັດຖະບານປະສົມ ຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍ ຫລື ລັດຖະບານ ຂອງທົ່ວ ພະລາຊະອານາຈັກ, ແລະ ຍັງ ຕົງປັບທຸງ ໃສ່ໃນທ້ອງຖະໜົນຕໍ່ໄປນັ້ນ, ກໍແມ່ນພວກທ່ານ ດັ່ງນີ້ເຈດຕະນາ ຫນ່ວງຫນຸ່ວ ການເຈລະຈາ ແກ້ ໄຂບັນຫາລາວ ໂດຍສິ້ນ ຜິດທີ. ດັ່ງນັ້ນ, ພວກທ່ານ ຕ້ອງເປັນຜູ້ຕາບແບກ ຜົນເສຍຫາຍທັງຫມົດ ທີ່ເກີດ ນາຈາກການກະທຳ ຂອງພວກທ່ານ ແຕ່ຢ່າຍດຽວ.

ກ່ຽວກັບເນື້ອໃນ ແກ້ໄຂບັນຫາລາວນັ້ນ, ພວກທ່ານ ໄດ້ຮັບເອົາວິທີການການເມືອງ ຕໍ່ ຂໍຂອງ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເປັນພື້ນຖານໃນການເປີກສາຫາລື ແລ້ວກໍຕາມ, ແຕ່ວ່າບັນອັນໃດ ທີ່ສະແດງວ່າ ພວກທ່ານຈິງໃຈເປີກສາຫາລືຢ່າງ ຖືກຕ້ອງຕາມ ວິທີການແກ້ໄຂ ຕໍ່ ຂໍຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກົງກັນຂ້າມ, ພວກທ່ານ ຍັງໄດ້ຫຼີກລຽງ ໂດຍໃຊ້ເລື່ອງອັນເລິກແລບ, ກ່ຽວໄປວຽນນາ ເພື່ອຫຼອກລອງ ແລະ ຕ້ານ ກັບຂໍສະເໜີ ອັນສົນເຫດສົນຜົນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຕະຫຼອດນາ.

ຫຼັງຈາກພວກທ່ານໄດ້ສະເໜີ ກຸ ຂໍອັນນີ້ເນື້ອໃນ ກົງກັນຂ້າມກັບ ຕໍ່ ຂໍ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ແລະ ໄດ້ຖືກຫາງສຽງວິພາກວິຈານ ໂຈມຕີ ຢ່າງຫນັກຫນ່ວງແລ້ວ, ພວກທ່ານຊົ່ວພັດກັບຢືນນາ ສະເໜີ ຕໍ່ ຂໍໃຫມອິກ, ເຊິ່ງເນື້ອແທ້ ແມ່ນປະຕິເສດ ຕໍ່ ຂໍ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ຢືນນັ້ນແມ່ນ ແນໃສ່ຫຼອກ

ຄວາງຫາງສຽງວິພາກວິຈານ ພາງໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ. ຄວາມຈິງ ການທີ່ພວກທ່ານໄດ້ສະເໜີຮູບ
 "ລັດຖະບານປັບປຸງໃໝ່" ແລະ "ສະພາຂະຫຼາງສ່ວນ" ນັ້ນ, ແມ່ນເປັນການປະຕິເສດຂໍ້ສະເໜີ ກ່ຽວ
 ກັບການຈັດຕັ້ງສະພາປະສານການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານປະສານຊັບຊ້າວ ແຫ່ງຊາດໃໝ່ ຂອງພວກ
 ຂ້າພະເຈົ້າ. ຕື່ມາທຸກຄົນໄດ້ຮູ້ແລ້ວ, ຕ່າງຂໍ້ຕົກລົງຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ທີ່ໄດ້ສະເໜີອອກໃນວາ
 ລະປະຊຸມຄັ້ງທີ ໙ ນັ້ນແມ່ນສົມເຫດສົມຜົນ. ແຕ່ນາໃນວາລະປະຊຸມຄັ້ງທີ ໑໐, ພວກທ່ານຊື່ພັດໄດ້ສະ
 ເໜີຕ່າງຂໍ້ຕົກລົງອອກ, ອັນເປັນການປະຕິເສດຕ່າງຂໍ້ຕົກລົງຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າໂດຍກົງ. ຕ່າງຂໍ້ຕົກ
 ລົງຂອງພວກທ່ານນັ້ນ ແມ່ນໄດ້ກ່າຍເອົາຄຳສັບ ແລະ ນຸ້ງສຳນວນ ຂອງຕ່າງ ຂໍ້ຕົກລົງ ຂອງບັນດາກຳ
 ລັງຮັກຊາດ, ແຕ່ດ້ານເນື້ອໃນພຽງດ້ານແລ້ວ ແມ່ນພວກທ່ານ ຍັງຮັກສາ ຫຼັກຫມັ້ນອັນດີດ້ານ ທີ່ແນໃສ່ບັບ
 ບັງຄັບໃຫ້ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເຂົ້າໃນຄຶງການ ການເມືອງທ່ອາເມລິກາປັນແຕ່ງຂຶ້ນ ເພື່ອຈະກຸ້ມບັນດາ
 ກຳລັງຮັກຊາດ ທາງການເມືອງ ໃນຂັ້ນຕໍ່ໄປ. ການທີ່ພວກທ່ານ ຢາກເອົາກົງຈັກປົກຄອງ ຂອງຕ່າງດຽງ
 ຈັບ ປະຈຸບັນເຂົ້າຢູ່ໃນ ວິທການແກ້ໄຂ ບັນຫາດາວ ໃນເທື່ອນີ້, ແມ່ນມີກິນອຸບາງ ເພື່ອຮັກສາເຈື່ອງນີ
 ລັດທີ່ລາ ເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່ ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ໃນປະເທດເຮົາ. ຍ້ອນແນວນັ້ນ, ພວກທ່ານ ຈຶ່ງຊຸມ ເກາະ
 ຫຼັງຮັກສາຊື່ລັດຖະບານປະສານ ແລະ ວາງທາງທີ່ ບໍ່ຖືກປຸງຮຽນ ແລະ ທາງທີ່ ບໍ່ສະເໝີພາບ ຢູ່ກອງປະ
 ຊຸມ ດະຫຼອດນາ.

ໂດຍມີເຈດຕະນາ ຢາກເອາລະຈາ ໃນທາງແຮງ, ພວກທ່ານ ຈຶ່ງເພີ່ມທະວີ ການເຄື່ອນໄຫວທາງ
 ການທະຫານຢ່າງເມືອງມິດ ລຽນຕິດ, ເປັນຕົ້ນ, ໃນ ໒ ເດືອນຕ່າງມານີ້, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ
 ລຸກມີ ໄດ້ອອກແຮງ ເຕົ້າໂຮມເພີ່ມກຳລັງ ຊຸກຍູ້ການເຄື່ອນໄຫວ ບຸກໂຈມຕີບຽດປັດ ແລະ ກວດກາ ຂອງ
 ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຢ່າງຂະຫນານໃຫ້ຢູ່ຫຼາງບ່ອນ, ໂດຍມີການເພີ່ມທະວີການຄຸ້ມກັບ ຢ່າງຮ້າງແຮງ
 ຂອງກຳລັງທັບອາກາດ ອາເມລິກາ ເຊິ່ງຄວນມີ ອົນຍຸດທະສາດ ເບ-ໄຊ ແລະ ເບ-໒໒.

ບົນເສັ້ນທາງໄປ ສະຫະລັດອາເມລິກາ ຫວ່າງແລ້ວນີ້, ສະເດັດເຈົ້າ ສຸວັນນະພູມາ ໄດ້ແວະ
 ບາງກອກ ແລະ ໄດ້ເປີກສາຫາລືທາງລັບ ກັບພວກ ຄຸະຫນອມ-ປະທາດ ເພື່ອ ນຳເອົາກອງທະຫານປະຈຳ
 ການ ຂອງໄທຫລາຍກອງພັນ ເຂົ້ານາລາວຕື່ມອີກ. ໃນໂອກາດ ໄປສະຫະລັດອາເມລິກາເທື່ອນີ້, ສະ
 ເດັດເຈົ້າ ສຸວັນນະພູມາ ໄດ້ຮຽນຮູ້ເຫລືອ ທາງທະຫານ ຈາກອາເມລິກາຕື່ມ, ແລະ ໃນນັ້ນ ເພິ່ນ
 ເອງ ກໍໄດ້ເປັນຜູ້ເປີດເຕືອນ ຕຸກຍັງສືພິມວ່າ ອາເມລິກາ ໄດ້ໃຫ້ຄຳຫມັ້ນສັນຍາ ຈະສືບຕໍ່ ໃຫ້ການຊ່ວຍ
 ເຫລືອແກ່ລາວ, ແລະ ເພິ່ນ ຍັງໄດ້ເວົ້າ ຢ່າງບໍ່ປິດປິ້ນອີ່ວ່າ, ຖ້າຍັງບໍ່ທັນມີການ ຢູ່ດຶງຢູ່ລາວ, ອາເມ
 ລິກາ ຍັງຈະຖິ້ມລະເບີດ ໃສ່ລາວຕໍ່ໄປອີກ.

ຮ້າຍແຮງ ໄປກວ່ານັ້ນ, ໃນຂະນະທີ່ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ບໍ່ຍອມລົງນາມ ໃນສັນຍາສະຫງົບ
 ເສີກ ກ່ຽວກັບຫວຽດນາມ, ເພີ່ມທະວີສົງຄາມຮົກຮາບ ດ້ານກັບ ປະເທດສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ
 ຫວຽດນາມ ແລະ ໃນທ້ວອິບດູຈີນ ຢ່າງບັງອາດເປີດແຮມນັ້ນ, ໃນວັນທີ ໒໐/໒໒/໗໒ ນີ້, ນິກເຊິນ
 ຈອນກະຫາຍສົງຄາມ ກໍໄດ້ສົ່ງ ມາຍພິນ ແຮກ ມາວຽງຈັນ ຢ່າງຮີບດ່ວນ, ອັນນັ້ນ ດັ່ງແມ່ນມາຊຸກຍູ້ ສົງ
 ຄາມຮົກຮາບ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ ໃຫ້ຮ້າຍແຮງຂຶ້ນ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ຫນັງສືພິມ ບາງສະບັບ
 ທີ່ຈຳຫນ່າຍ ຢູ່ວຽງຈັນ ເມື່ອສອງສາມມື້ມານີ້ ກໍໄດ້ຮອງໂຈວ່າ ຫວຽດນາມເຫນືອ ອາດຈະບຸກໂຈມຕີລາວ,
 ການປ່າວຂ່າວແນວນີ້ ເປັນການປົກປິດໂທດກຳ ແລະ ສ້າງເງື່ອນໄຂ ໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມີ

ເພື່ອທະວີສັງຄາມ ຢູ່ລາວ ສະໄໝ ຕາມແຜນການ ຂອງພວກເຂົາ.

ສະພາບການທັງໝົດ ດັ່ງກ່າວຂ້າງເທິງນີ້ ໄດ້ຢືນຢັນໄປເຕັມວ່າ ອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າຍພວກ
ທ່ານ ຍັງຄົງມີ ຜົນບວກຢູ່ເທິງ ແລະ ຊຸກຍູ້ສັງຄາມ, ຍັງບໍ່ທັນຈິງໃຈ ຢາກແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ໂດຍ
ສັນຕິ ແລະ ບໍ່ຮ້າງໃຈ. ພວກທ່ານ ຍັງພວມປະຕິບັດ ຕາມແຜນການ ທີ່ໄດ້ຄິດໄລ່ໄວ້ລ່ວງໜ້າ, ແນໃສ່
ຫນ້າຫນຽວ ກອງປະຊຸມ ແກ້ໄຂບັນຫາຂອງລາວ ໃນປະຈຸບັນ ໃຫ້ຊັກຊ້າໄປ.

ເພື່ອຄວາມສັບຊ້ອນ ໃຫ້ຊັບຊ້ອນ, ຫວ່າງເຮົາ ສະເດັດເຈົ້າ ສູ້ພັນຍຸດທະສາດ ຊຶ່ງພັດໄດ້ ຄູ່
ແທນ ການສົງຄາມ ທີ່ ຕາຍໃນ ບັນຫາຫວຽດນາມ ບໍ່ໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ, ກອງປະຊຸມ ລາວ ຢູ່
ລາວ ບໍ່ມີຫວັງ ທີ່ຈະໄດ້ຮັບຜົນ, ຍ້ອນວ່າ ປະເທດລາວ ເອັດຕາມຄຳສັ່ງ ຂອງພາກເໜືອຫວຽດນາມ,
ມັນສະແດງອອກຢູ່ບ່ອນວ່າ ຄຳສະເໜີ ສັນຕິພາບ ຂອງພວກເຂົາ ຄ້າຍຄືກັບຂອງ ຮ່າໂນ້ຍ". ອັນນັ້ນ
ສະແດງໃຫ້ເຫັນເຖິງອິດກາ, ຝ່າຍລາວຈັບ ໄດ້ຂັບກັບອາເມລິກາໂດຍກົງ, ມັນແມ່ນການ ໃສ່ຮ່າຍປ້າຍຄື
ຢ່າງຊົດຊັງ ຕໍ່ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ, ມັນແມ່ນການ ບິດເບີອນ ຢ່າງເປີດຮ່າຍ ສະພາບການຕົວຈິງ ຂອງ
ລາວ ແລະ ຮ່າງ ຂັດກົງ ອັນສົມເຫດສົມຜົນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ແລະ ມັນກຢືນຢັນຕໍ່ມອກວ່າ ພວກ
ທ່ານ ຍັງຄົງ ຫລັກຫລັມ ອັນດີດ້ານ ແລະ ບໍ່ມີຄວາມຈິງໃຈ ຢາກແກ້ໄຂ ບັນຫາຂອງລາວ, ເຊິ່ງໄດ້
ສະແດງອອກຫລາຍດ້ານ ດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

ເມື່ອເວົ້າເຖິງ ກຸນຄ່າ ຂອງສັນຍາເຊີແນວປີ 1966 ກຽວກັບລາວ, ພວກທ່ານ ບໍ່ໄດ້ເວົ້າ
ເຖິງ ບັນຫາຈັກກະພັດອາເມລິກາ ລ່ວງລະເມີດ ສັນຍາດັ່ງກ່າວ, ແລະ ກິລິງຄາມຮຸກຮານລາວ ໃນ ວ
ກວາປີມານີ້. ຈາກນັ້ນ ພວກທ່ານ ຈຶ່ງເວົ້າ ວ່າອອກຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຕ້ອງຢຸດເຊົາ
ສົງຄາມຮຸກຮານລາວ, ພຽງແຕ່ເວົ້າຄວາມຈິງ ຕາລາງປະເທດເທົ່ານັ້ນ, ໂດຍສະເພາະພວກທ່ານບໍ່ໄດ້ເວົ້າ
ຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ ໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢຸດເຊົາການຄຸ້ມຄອງເບີດໃສ່ດິນແດນລາວ, ຢຸດເຊົາທຸກການ
ດິດພັນ ທາງທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ປະເທດບໍລິວານ ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ລາວຢ່າງສິ້ນເຊີງ,
ຕະຫຼອດການ ແລະ ອື່ນໆ.

ທຸກຄົນລ້ວນແລ້ວໄດ້ຮູ້ ຄວາມຈິງມາແລ້ວວ່າ ຫຼັງຈາກສັນຍາເຊີແນວປີ 1966 ກຽວກັບລາວໄດ້
ເຊັນກັນ ນັ້ນເມີກວາງ ເຊັນ ຍັງບໍ່ທັນແຫ້ງ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ກໍ່ໄດ້ລົງມືທຳລາງ ສັນຍາດັ່ງກ່າວໂດຍ
ທັນທີ. ໄປພ້ອມກັບການທຳລາງ ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດສາມຝ່າງ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ກໍ່
ໄດ້ໃຊ້ທະຫານຝ່າງຂວາ ດຳເນີນການບຸກໂຈມຕີ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ; ການທຳລາງດັ່ງກ່າວ ຂອງ
ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ກ່າວເຖິງຂັ້ນ ໂຄ່ນລົມ ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດສາມຝ່າງ ໃນເດືອນ 6/1966,
ສົງຄາມທີ່ເສດ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ ເຊິ່ງລວມທັງ ສົງຄາມດ້ວງທັບອາກາດ ກໍ່ໄດ້ປະກົດຕົວ
ຂຶ້ນ ຢ່າງຮ້າງແຮງ ແລະ ເປີດເຜີຍ. ແຕ່ນັ້ນມາ ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ ກໍ່
ຍັງທະວີຄວາມຮຸນແຮງຂຶ້ນ ເປັນລຳດັບ ເຖິງປະຈຸບັນ.

ແຕ່ປານໃດ, ພວກທ່ານຍັງໄດ້ປະຕິເສດຢ່າງຫນ້າດ້ານໆ, ຕໍ່ເປັນຕົວການກິລິງຄາມຮຸກຮານລາວ
ແລະ ລະເມີດສັນຍາເຊີແນວປີ 1966 ກຽວກັບລາວ, ເພື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ເຮັດແນວໃດ ຈຶ່ງຈະເຮັດ
ໃຫ້ສົງຄາມ ທີ່ເກີດຂຶ້ນ ໃນປະເທດເຮົາ ສິ້ນສຸດລົງໄດ້. ກົງກັນຂ້າມ, ພວກທ່ານ ຊຶ່ງພັດປັນມາໃສ່ຮ່າງ
ປ້າຍຄືບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ປະເທດ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕຫວຽດນາມ ຢ່າງບໍ່ມຸມຄວາມ

ຈິງ, ອັນນັ້ນ ແມ່ນເພື່ອປົກປັດ ໂທດກຳຮຸກຮາຍ ອັນບ່າເຖິງ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ.

ກຽດກັບສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ທີ່ມີສອງເຂດ, ສອງອຳນາດການປົກຄອງ, ສາມກຳລັງການເມືອງ ແລະ ກຳລັງປະກອບອາວຸດນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍໄດ້ຊ້າໆ ຢ່າງຈະແຈ້ງມາແລ້ວ, ແຕ່ພວກທ່ານ ບຸນຍຸງແຕ່ບອບອັບຮັບສະພາບການເປັນຈິງດັ່ງກ່າວເທົ່ານັ້ນ, ພວກທ່ານຊົ່ວພົ້ນມາໃນຄັ້ງຢ້າງຄື ພວກຂ້າພະເຈົ້າວ່າ ຢາກແບ່ງແຍກປະເທດຊາດ, ວ່າລະເມີດລັດຖະທຳມະນູນ ຢ່າງນັ້ນຢ່າງນີ້, ນັ້ນ ແມ່ນຄຳໃນຄັ້ງຢ້າງຄື ແບບດຳຊ້າທ່ຽວ ແລະ ກໍບໍ່ສາມາດຈະຫຼອດກລວງໃຜໄດ້.

ດັ່ງທຸກຄົນຮູ້ແລ້ວ, ຍ້ອນການແຊກແຊງ ຮຸກຮາຍ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິການັ້ນເອງ ບ້ານເມືອງຂອງພວກເຮົາຈຶ່ງມີການແຕກແຍກດັ່ງເປັນຢູ່ໃນປະຈຸບັນນີ້, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ກໍ່ສ້າງກົງຈັກປົກຄອງລຸກມີ, ລ້ຽງເກືອ ແລະ ບັງຄັບບັນຊາ ກອງທະຫານ ແລະ ອຳນາດການປົກຄອງລຸກມີ ເພື່ອດຳເນີນລັດທິລາ ເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່, ໃຊ້ພວກນີ້ ດຳເນີນສົງຄາມພິເສດ ທີ່ເຕັມໄປດ້ວຍໂທດກຳ ແລະ ກໍຄວາມວິນາດ ເຮົາຜານປະເທດຊາດ ອັນແສນຮັກຂອງພວກເຮົາ. ດັ່ງນັ້ນສະພາບການທີ່ປະເທດຊາດຖືກຮຸກຮາຍອັນແນວນັ້ນ, ນັ້ນເປັນທຳມະດາຢູ່ວ່າ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ປະຊາຊົນເຮົາ ຈຳເປັນຕ້ອງໄດ້ລຸກຂຶ້ນຕໍ່ສູງຊາດ ດ້ານຈັກກະພັດອາເມລິກາຮຸກຮາຍ ແລະ ລຸກມີຢ່າງພິລະອາດຫານ ເພື່ອເອກະລາດ, ອຳນາດອະທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຜ່ນດິນ ອັນຄົບຖ້ວນຂອງປະເທດຊາດ. ຈາກການດຳລົງ ອັນເປັນທຳ ແລະ ທີ່ລະຫັດອິດທິນດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ຈຶ່ງໄດ້ຮັບໄຊຊະນະ ຢ່າງໃຫຍ່ຫຼວງ, ປັດປ່ຽນປະຊາຊົນ ໄດ້ເຄິ່ງຫນຶ່ງ ແລະ ດິນແດນ 4/5 (ສີ່ສອນຫ້າ) ຂອງຫມົດປະເທດ ອອກຈາກແອກອອບຄອງ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມີ. ປະຊາຊົນໃນເຂດປັດປ່ຽນ ໄດ້ສ້າງດັ່ງ ອຳນາດການປົກຄອງ ຂອງຕົນຂຶ້ນ ເພື່ອບໍລິຫານ ອຸປະກອນ, ສັງຄົມ, ຜະລິດຕິຍ, ກຸ້ມຄອງເສດຖະກິດ, ພັ້ນຜູ້ວັດທະນະທຳ, ສ້າງຊີວິດໃໝ່, ແລະ ປົກປັກຮັກສາ ຄວາມສະຫງົບ ໃນທ້ອງຖິ່ນດິນນາຂອງຕົນ.

ສະນັ້ນ ນັ້ນເປັນອັນຈະແຈ້ງແລ້ວວ່າ ການແຊກແຊງ ຮຸກຮາຍ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແມ່ນດັບເຫດ ທີ່ພາໃຫ້ ປະເທດເຮົາ ເກີດມີສອງເຂດ, ສອງອຳນາດການປົກຄອງ, ສາມກຳລັງການເມືອງ ແລະ ກຳລັງປະກອບອາວຸດ. ນັ້ນແມ່ນຄວາມຈິງ ພາວະວິໄສ, ແມ່ນຈຸດພິເສດ ພັ້ນຖານອັນຫນຶ່ງ ທີ່ສອງແສງໃຫ້ເຫັນ ເຖິງການປ່ຽນແປງ ອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ແລະ ສຳຄັນ ຂອງສະພາບການຢູ່ ປະເທດເຮົາໃນ 100 ກວ່າປີທີ່ຜ່ານມາ. ເມື່ອຄວາມຈິງ ເປັນແນວນັ້ນ, ພວກທ່ານກໍຕ້ອງຮັບຮູ້ນັ້ນ, ແລະ ວາງວິທີການແກ້ໄຂໃຫ້ຖືກຕ້ອງ ກັບສະພາບການເປັນຈິງ.

ພວກເຮົາ ຕ້ອງຮັບຮູ້ກັນວ່າ ຄວາມແຕກແຕງ ຢູ່ພາຍໃນປະເທດເຮົາ ເຊິ່ງແມ່ນຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ຊີ້ບູນ ບໍ່ອາດຈະຊຳລະສະສາງ ຫຼື ຈອດຢ່າງນັ້ນໄດ້ ໃນນີ້ຫນ້າບໍ່ມາມຽນ. ດັ່ງນັ້ນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຈຶ່ງໄດ້ສະເໜີ ວິທີການແກ້ໄຂບັນຫານີ້. ນັ້ນກໍຄືໃຫ້ຕົວແທນ ຂອງສອງເຂດ, ແລະ ສາມກຳລັງການເມືອງ ພ້ອມກັນເປົກສາຫາລືກັນ ຢ່າງສະເໝີພາບ, ແລ້ວວາງວິທີການແກ້ໄຂ ອັນເປັນທີ່ເພິ່ງພໍໃຈ ຂອງທຸກກຳລັງທຸກຝ່າຍ, ທັງສອດຄ່ອງກັບ ສິດປະໂຫຍດ ພັ້ນຖານ ຂອງປະເທດຊາດ, ຄວາມຖືກຕ້ອງຢ່າງ

ດອງ ພາຍ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ. ນັບ ຜົນບວກການ ທຳນຽມ ອັນໜຶ່ງອັນດຽວ ແລະ ສົມເຫດ ສົມຜົນທັງສອງ.

ກຽວກັບ ການຈັດຕັ້ງ ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດຊຸດໃໝ່, ເຊິ່ງ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເປັນຜູ້ ສະເໜີອອກມາ, ພວກທ່ານ ກໍໄດ້ຊອກທຸກວິທີ ປະຕິເສດ ຕະຫລອດມາ, ໂດຍສະເໜີໃຫ້ ພວກຂ້າພະ ເຈົ້າ ກັບຄືນເຂົ້າມາຮ່ວມ ໃນອຳນາດການປົກຄອງວຽກ ທີ່ດີດຽວ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ, ທີ່ ຖືກໂຕນລົ້ມໄປແລ້ວ. ເມື່ອຖືກພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດ້າບຄືນ ແລະ ສຽງວິພາກວິຈານ ຄັດຄ້າມຢ່າງຊັບຊ້ອນ ແລ້ວ, ພວກທ່ານ ກໍໄດ້ຫັນມາ ສະເໜີຈັດຕັ້ງ ລັດຖະບານປະສົມຊຸດໃໝ່, ແຕ່ເມື່ອແທນນັ້ນ ຊ້າພັດແມ່ນ ຮູບ ລັດຖະບານປະສົມເກົ່າ ໃນປີ 1946. ຄຳເວົ້າ ຂອງພວກທ່ານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ແມ່ນບິດເບີຕນຄວາມ ຈິງ ເພື່ອຫວັງຫລອກລອງ ຜູ້ຄົນຢ່າງດີນຳ, ເຊິ່ງ ສະແດງອອກ ດັ່ງນີ້:

ອັນທີ່ ພວກທ່ານ ເອີ້ນວ່າ ຝ່າຍກາງ ຂອງສະເດັດເຈົ້າ ສູວັນນະພູມານັນ, ແມ່ນບັນເທົາແລ້ວ, ດັ່ງທຸກຄົນໄດ້ຮູ້, ຫລັງຈາກໄດ້ຖືກປະ ນະໂຍບາຍ ສັນຕິພາບເປັນກາງ, ຍອມປະຕິບັດ ນະໂຍບາຍຮຸກ ຮານ ກໍສົງຄາມ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢູ່ລາວແລ້ວ, ສະເດັດເຈົ້າ ສູວັນນະພູມາ ໄດ້ເອົາກຳລັງ ຈຳນວນໜຶ່ງ ທີ່ມານຳເພິ່ນ ໄປຂຶ້ນກັບຝ່າຍຂວາ. ໃນຕົວຈິງແລ້ວ, ມາເຖິງວຽນຕິນ ກຳລັງດັ່ງກ່າວ ໄດ້ ຖືກຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າຍຂວາຄວບຄຸມ ຢ່າງສິ້ນເຊີງ, ແລະ ເພິ່ນເອງ ກໍໄດ້ເປັນຫົວຫນ້າ ຝ່າຍຂວາ ດັ່ງທີ່ເພິ່ນໄດ້ເລືອກປະກາດ ມາຫລາຍເທື່ອແລ້ວນັ້ນ. ສະນັ້ນ, ພວກທ່ານ ພຽງແຕ່ເປັນ ອຳ ນາດການປົກຄອງວຽກ ຝ່າຍດຽວ. ເວົ້າແນວນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍບໍ່ໄດ້ປະຕິເສດວ່າ ຢູ່ໃນ ຝ່າຍນີ້ ຈະບໍ່ມີຜູ້ກັບສັນຕິພາບ ແລະ ຄວາມເປັນກາງ.

ການທີ່ພວກທ່ານ ເອີ້ນຝ່າຍ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເປັນພຽງແຕ່ ແນວລາວຮັກຊາດນັ້ນ, ແມ່ນ ບໍ່ຖືກຕ້ອງກັບຄວາມຈິງ, ກຳລັງຮັກຊາດ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າແມ່ນ ປະກອບດ້ວຍ ແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ, ເຊິ່ງ ບັນຊ່ວຍໃດ ຈະປະຕິເສດໄດ້.

ກຽວກັບ ກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດນັ້ນ ກໍໄດ້ລຽງບາລຽງໂຫລກັບ ແນວລາວຮັກຊາດ ດຳເນີນ ການຕໍ່ສູ້ຊາດ ດ້ານຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຜູ້ຮຸກຮານ ແລະ ລຸກລືດຕະຫລອດມາ ເພື່ອ ສັນຕິພາບ, ເອກະ ລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ ຂອງບ້ານເມືອງ.

ໃນວາລະປະຊຸມ ທັງແລ້ວນີ້, ພວກທ່ານ ກໍຍັງຄົງລິ້ນຄືນ ເຖິງຄຳເວົ້າທີ່ວ່າ ໃນເມື່ອຢູ່ດຽວ ແລ້ວ ຕ້ອງຖອນກອງທະຫານ ໄປຢູ່ທັງເກົ່າ ຂອງໄຜລາວ ກ່ອນປີ 1946. ອັນນີ້ ແມ່ນກົນອຸບາຍ ທີ່ ດ້ວຍການ ຂອງພວກທ່ານ ທີ່ໄປຜັນ ຢາກຢືດເອົາດິນແດນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຊິ່ງ ພວກທ່ານ ບໍ່ສາ ມາດ ຢືດເອົາໄດ້ ລັດຍກຳລັງອາດ ໃນຫລາຍປີນາແລ້ວ, ທັງມີເຈດຍະນາ ດັ່ງເກັ່ງ ແກ່ການເຈລະຈາ ໃຫ້ສົດເສີມໄປ.

ທັງຫມົດນັ້ນ, ລ້ວນແຕ່ແມ່ນ ການປະຕິເສດຄວາມຈິງ ແຫ່ງປະຫວັດສາດ ຢ່າງບໍ່ມີມູນຖານ ຂອງພວກທ່ານ.

ນອກຈາກ ປະຕິເສດ ຄວາມຈິງທັງຫມົດເຫລົ່ານັ້ນແລ້ວ, ພວກທ່ານ ຍັງມີກົນອຸບາຍເລິກແລບ ທີ່ຢາກບິບບັງຄັບໃຫ້ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຍອມເຂົ້າຢູ່ໃຕ້ ອຳນາດການປົກຄອງ ທີ່ບໍ່ຖືກຕ້ອງ ຕາມກົດ ຫມາຍ ຂອງພວກທ່ານ? ພ້ອມກັນນັ້ນ, ພວກທ່ານ ກໍໄດ້ປະຕິເສດ ການຈັດຕັ້ງ ສະພາປະສົມການເມືອງ ທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ສະເໜີອອກ.

ໃນອາລະຍະຊນ ເທື່ອທີ ໙, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍໄດ້ສະເໜີ ຢ່າງແຈ້ງແລ້ວວ່າ ສະພາ
 ປະສົມກາຍເມືອງ ແມ່ນອົງການສູງສຸດ ແຫ່ງຄວາມຖືກຕ້ອງ ປ່ອງດອງຊາດ ເຊິ່ງ ປະກອບດ້ວຍ ດິວິດທນ
 ອັນກວ້າງຂວາງ ຂອງຜູ້ທີ່ທຽບຂອງ ແລະ ຊັບສົມ, ມີທັງທີ່ ຊ່ວຍຊຸມູນ ປະກອບຄຳຄິດຄຳເຫັນ
 ໃຫ້ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດຊື່ອາວຸດໃໝ່ ປະຕິບັດ ຂໍ້ຄວາມ ທີ່ໄດ້ຖືກລົງກັນ ລະຫວ່າງຜ່າຍ,
 ສືບຕໍ່ ເຈດຈາ ແກ້ໄຂບັນຫາ ທີ່ຍັງຄົງຄ້າງ ເຊິ່ງ ພົບພົມເຖິງ ທັງສອງຜ່າຍ ແລະ ສອງເຂດ, ຕັບ
 ປະກັນ ການປະຕິບັດ ນະໂຍບາຍ ພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ ສັນຕິພາບ ເປັນກາງ ແລະ ອື່ນໆ.
 ມັນ ແມ່ນມີຄວາມຈຳເປັນ ທີ່ຕ້ອງໄດ້, ໂດຍສະເພາະ ຢ່າງຍິ່ງ ໃນສະພາບການ ທີ່ຈັກກະພັດອາເມລິ
 ກາ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ຊາດເຮົາ ແຕກແຍກກັນນຸ່ງ ເປັນເວລາສິບປີແລ້ວນັ້ນ, ແລະ ພວກເຮົາກໍຍັງມີ ເຈດະ
 ນາ ແບ່ງແຍກ ຊາດເຮົາໄປ. ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ຫນ້າທີ່ເຮົາໃສ່ ປະຊາຊົນເຮົາ ເຂົ້າຢູ່ໃນວົງສາ
 ຄະນາຊາດແຫ່ງຊາດ ແລະ ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງກັນນັ້ນ, ແມ່ນພາລະກິດ ອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ແລະ
 ຫນັກທນວງທີ່ສຸດ. ສະນັ້ນ, ຖ້າບັນຊາການຈັດຕັ້ງ ແຫ່ງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ອັນເຫມາະສົມ, ແມ່
 ນບວກ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊື່ອາວຸດໃໝ່ ກໍບໍ່ສາມາດປະຕິບັດຫນ້າທີ່ໃຫ້ສຳເລັດໄດ້, ດັ່ງທີ່
 ບົດຮຽນດິວິດຈຳກວາດການຮ່ວມລາວ ໃນສອງຄັ້ງກໍໄດ້ຊີ້ໃຫ້ພວກເຮົາ ເຫັນມາແລ້ວ. ການຈັດຕັ້ງສະພາປະ
 ສົມກາຍເມືອງດັ່ງກ່າວ, ແມ່ນພົບຖານອັນແທ້ໝາຍ ໃຫ້ແກ່ຄວາມປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບຂອງ
 ຊາດ, ມັນມີແຕ່ຈະນຳປະໂຫຍດມາໃຫ້ບ້ານເມືອງເຮົາເທົ່ານັ້ນ. ເປັນຫຍັງ ພວກທ່ານຈຶ່ງບໍ່ມັກ ?
 ຈຶ່ງຊອກທຸກວິທີຂັດຂວາງ ການຈັດຕັ້ງສະພາປະສົມກາຍເມືອງ ໂດຍອ້າງວ່າ ບໍ່ໄດ້ບົງໄວ້ໃນລັດຖະທຳ
 ນະນຸນ ແລະ ອື່ນໆ ? ຫຼືວ່າ ພວກທ່ານ ຍັງຢາກຈຶ່ງປະຕູໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ກັບເຂົ້າມາມ້າງເພ
 ບ້ານເມືອງເຮົາດັ່ງທີ່ເປັນມາແລ້ວຊັບ ?

ບັນຫາຫນຶ່ງອີກ ທີ່ຄວນເວົ້າໃຈໃສ່, ເຖິງວ່າພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ອະທິບາຍ ຊື່ແຈ້ງມາຫຼາຍ
 ເທື່ອແລ້ວກໍດາວ, ແຕ່ມາໃນອາລະຍະຊນຄັ້ງວັນທີ ໑໙/໑໒ ນີ້, ພວກທ່ານ ກໍຍັງບໍ່ປະສະເຈດະນາຢາກ
 ແຍກການທະຫານ ອອກຈາກການເມືອງ, ພວກທ່ານໄດ້ສະເໜີໃຫ້ອາເມລິກາສົ່ງຢູ່ດອຍຢ່າງຜ່າວຜັ່ງ,
 ແຕ່ຊ້ຳພັດບໍ່ເວົ້າ ເຖິງການແກ້ໄຂບັນຫາການເມືອງ ໄປພ້ອມກັນ, ຢາກແຍກການແກ້ໄຂບັນຫາລາວອອກ
 ແຕ່ລະບັນຫາ. ແຕ່ໃນຂະນະທີ່ທາງປາກພວກທ່ານ ເວົ້າເຖິງການຢູ່ດອຍ, ເວົ້າເຖິງການແກ້ໄຂບັນ
 ຫາລາວ ໂດຍສັນຕິຕິພາບ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາຊ້ຳພັດໄດ້ເພີ່ມທະວີ ນຳເອົາທະຫານເລວຮັບຈ້າງໄທ
 ເຂົ້າມາລາວ, ໃຊ້ກອງທະຫານໄທ, ທະຫານຝ່າງອວາ ແລະ ກຳລັງພິເສດ ນັບເປັນຫຼາຍສິບກອງພັນ
 ເປີດການບຸກໂຈມຕີເຂົ້າເຂດປົດປ່າງ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່, ແຕ່ເຫນືອຕະຫຼອດ
 ໄດ້. ອັນວ່າ ເມລິກາທຸກຊະນິດ, ນັບທັງອົງປະສາດ ເບ-ໄຊ ແລະ ເບ-ໄຊ ກໍໄດ້ເພີ່ມທະວີການ
 ຄຸມລະເບີດ ຍິງທຳລາງ ເຜົາຜານປະເທດເຮົາຢ່າງຮ້າງຮ້ອງຂຶ້ນຊັກໃຊ້.

ບົດຮຽນທາງປະຫວັດສາດ ດັ່ງໃຫ້ເຫັນວ່າ ບັນດາການກະທຳມ້າງເພທຳລາງ ທາງການເມືອງ
 ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມື້ແມ່ນໄປພ້ອມໆກັນ ບັນດາການກະທຳທາງສົງຄາມນັ້ນ ຢູ່ສະເໜີ. ດັ່ງ
 ເຫດນັ້ນ, ການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໃນປະຈຸບັນນີ້ ຈຶ່ງບໍ່ພຽງແຕ່ຈະຕ້ອງຢູ່ເຊົາການສູ້ຮົບເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່
 ຍັງຕ້ອງຈ້າງບັນດາເງື່ອນໄຂທາງການເມືອງໄປພ້ອມໆກັນ, ດັ່ງແນໃສ່ສັບປະກັນ ການຮັກສາສັນຕິພາບ
 ແລະ ຄວາມສະຫງົບ ເພື່ອປະຕິບັດຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດຢ່າງຫນັບຫນຶ່ງ

ຖາວອນ. ເຖິງວ່າການສູ້ຮົບຈະໄດ້ຢຸດເຊົາລົງ ໃນເບື້ອງຕົ້ນກໍ່ຕາມ, ແຕ່ຖ້າຫາກບັນດາເງື່ອນໄຂ ທາງການເມືອງ ທີ່ຮັບປະກັນການຮັກສາສັນຕິພາບ ແລະ ຄວາມສະຫງົບໄດ້ແລ້ວ, ໂພອັນດະລາຍແຫ່ງ ການຮົບເລວກັນກໍ່ຈະລະເບີດອັນໄດ້ຢູ່ທຸກເວລາ. ດັ່ງເຫດນັ້ນ, ຈຶ່ງບໍ່ສາມາດແຍກບັນຫາການທະຫານ ອອກແກ້ໄຂຕ່າງຫາໄດ້.

ບັນດາທ່ານ,

ຂໍສະເໜີຕ່າງໆ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກສາຄວາມສະຫງົບ ເປີດກອງປະຊຸມ ເຖິງປະຊາຊົນ, ເປັນດັບແຜນ ຕ່າງອີກລົງ ທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ສະເໜີອອກ ໃນວາລະປະຊຸມຄັ້ງທີ ໙, ລັບແຕ່ແຜນ ຂໍສະເໜີທຸກດ້ອງ, ສົມເຫດສົມຜົນ, ແນ່ນອນທີ່ການອັບລຽວ ທີ່ແນໃສ່ ແກ້ໄຂບັນຫາຂອງປະເທດຊາດ ໃນປະຊາຊົນ, ນັ້ນ ແຜນຜັກໜັ້ນອັນດີກວ່າ ແລະ ເຈດເຍນາດີ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກສາຄວາມສະຫງົບ ພວກທ່ານດ້ອງຕອບສະຫນອງຂໍສະເໜີຕ່າງໆ ດັ່ງກ່າວຂອງບັນດາກຳລັງຮັກສາຄວາມສະຫງົບ ແລະ ເຂັ້ມງວດ.

ເຖິງຍາມແລ້ວ ທີ່ຢ່າງວຽງຈັນ ຈະຕ້ອງເອົາຕົວອອກຈາກການຄອບງຳຂອງ ຈັກກະພັດອາ ເມລິກາ, ຈະຕ້ອງຈຳນົງເຖິງຊາດ ຂອງເຂົາ ແລ້ວປະລະກາຍປະຕິບັດນະໂຍບາຍຮຸກຮານ ຂອງຈັກ ກະພັດອາເມລິກາ, ດຳເນີນການເຈລະຈາດ້ວຍຄວາມຈິງໃຈ ກັບບັນດາກຳລັງຮັກສາຄວາມສະຫງົບ, ເຮັດໃຫ້ກອງ ປະຊຸມ ເຈລະຈາກ້າວໄປເຖິງບ່ອນຕົກລົງກັນໄດ້ ຕາມທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ສະເໜີແລ້ວນັ້ນ, ກ່ອນອັນ ພວກທ່ານດ້ອງປະລະກາຍກະທຳແບບຄັ້ງ, ດ້ອງປະລະຜັກໜັ້ນອັນດີກວ່າ ແລະ ທຳທີ່ອາດເຈດເຍນາດີ. ສະເພາະຫນ້ານີ້, ພວກທ່ານບໍ່ຄວນແກ້ບັນຫາລະບຽບການ ທີ່ຍັງຄົງຕ້າງຢູ່ນັ້ນ ໃຫ້ອຸດເຍືອໄປ, ເຊັ່ນ ບັນຫາຊື່ ແລະ ຄຸນນະສອງຄະນະຜູ້ແທນແຕ່ລະຝ່າຍ, ບັນຫາປັກທຸງໃສ່ໃນຫ້ອງປະຊຸມ.

ສ່ວນ ບັນດາກຳລັງຮັກສາຄວາມສະຫງົບ, ເຖິງແມ່ນຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລູກມີາຍອອກແຮງອັດ ຂອງທຳລາຍ ການເຈລະຈາແນວໃດກໍ່ຕາມ, ຢ່າງໃດກໍ່ຈະໃຊ້ຄວາມບາກບັນ ພະຍາຍາມ ເພື່ອສຸກ ຍູ້ກອງປະຊຸມໃຫ້ກ້າວຫນ້າໄປ, ຕອບສະຫນອງກັບຄວາມຄອງລຽ ແລະ ຄວາມນຸ່ງມາດ ປ່າດະຫນາ ອັນແຮງກ້າຂອງປະຊາຊົນທັງຊາດ.

